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وزیر نیرو خبر داد:

کاهش ۵۰ درصدی 
ناترازی برق کشور

کاهش حقوق گمرکی 
اقلام دارویی ابلاغ شد

صادرات ۲۸۰ میلیون 
دلار فرش ماشینی
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سرمقاله

ریشه کنی غیرمولدها 
از اقتصاد کشور

اگر نقدینگــی در خدمت 
بخش غیرمولد باشد، مسلما 
برای حال و روز اقتصاد کشور 
مضر است. رشد نقدینگی به 
خودی خود موضوع بدی نیست اما زمانی می توانیم 
از مثبت بودن آن سخن به میان آوریم که حجم 
اقتصاد یک کشور بسیار گسترده باشد در نتیجه 
در شرایط کنونی به ویژه با افزایش شدید این متغیر 
پولی در سال های گذشته کاهش رشد نقدینگی 
به ۲۷ ۵. درصد امر بســیار مثبتی تلقی می شود. 
شروع کاهش نرخ رشد نقدینگی به شروع دولت 
سیزدهم بر می گردد به طوری که با سیاست های 

دولت آیت الله...

  عبدالمجیــد شــیخی، 
اقتصاددان 
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توسعه کشاورزی 
دانش بنیان در کشور

سرمایه گذاری مردم در بازار سرمایه 18 برابر شد

هدایت کارآمد  نقدینگی در مسیر تولید
صفحه3

صفحه2

دهک بندی  یارانه  تغییر  می کند  
تحقق   وعده   ایجاد   سالانه   یک   میلیون   شغل؛

رییس پژوهشگاه بیوتکنولوژی کشاورزی ضریب 
نفوذ دانش در بخش کشــاورزی کشــور زیر پنج 
درصد است و سالانه حدود سه میلیارد دلار صرف 
واردات انواع نهاده های فناورانه کشاورزی می شود، 
بر لزوم توســعه کشــاورزی دانش بنیان مبتنی بر 
فناوری های نوین کشاورزی برای رفع چالش های 
این بخش تاکید کرد. دکتر صالحی جوزانی در ادامه 
با اشاره به برگزاری دومین رویداد فناوری های نوین 
کشاورزی که در محل خانه نوآوری و فناوری ایران 
برپا شــد، در خصوص ضرورت توسعه فناوری های 
نوین کشاورزی گفت: این رویداد یک روزه به همت 
پژوهشگاه بیوتکنولوژی کشــاورزی و با همکاری 
ستاد توسعه اقتصاد دانش بنیان غذا و کشاورزی به 
منظور کمک به کاهش وابستگی بخش کشاورزی 
کشــور به واردات برخی از نهاده های مهم فناورانه 
و در راســتای تسریع تجاری ســازی فناوری های 
مهم کشــاورزی و با هدف انتقال و تجاری ســازی 
فناوری های قابل عرضه، انجام پژوهش های تحقیق 
و توسعه سفارشــی، رفع چالش ها و ایجاد افق های 
جدید و ایجاد و گسترش شــبکه زنجیره ارزش در 
حوزه فناوری های نوین کشاورزی برگزار شد.  وی با 
اشاره به انعقاد بی سابقه ۱۸ قرارداد بین پژوهشگاه 
بیوتکنولوژی کشاورزی و شرکت های دانش بنیان 
بخش خصوصی و چهــار تفاهم نامه همکاری بین 
پژوهشگاه و ستاد توســعه اقتصاد دانش بنیان غذا 
و کشاورزی، سازمان دامپزشــکی، سازمان حفظ 
نباتات و همچنین تفاهم نامه همکاری بین سازمان 
تات و پژوهشــگاه نیرو در این رویداد، این رویداد را 
زمینه ساز تشکیل زیست بوم نوآوری زیست فناوری 
در کشور عنوان کرد. صالحی جوزانی خاطرنشان کرد: 
قراردادهای امضا شده در این رویداد یک روزه شامل 
قرارداد انتقال دانش فنی باکتری های اسید لاکتیک 
افزاینده کیفیت و ماندگاری سیلاژ ذرت و قرارداد 

توسعه و انتقال فناوری کود...

اجتماعی

رییس مرکز ســلامت محیط و کار وزارت بهداشت با 
اشاره به چالش های مدیریتی پسماندهای بیمارستانی، 
گفت: روزانه حدود ۴۵۰ تنُ پسماند در بیمارستان های 
کشور تولید می شود که از این میزان حدود ۱۹۲ تن آن 
به پسماندهای عفونی، تیز و برنده اختصاص دارد که این 
میزان نیازمند مدیریت خاص جهت حفظ سلامت انسان 

و محیط زیست است.
جعفــر جندقــی درخصــوص نحــوه جداســازی و 
بی خطرسازی پسماندهای بیمارســتانی، گفت: پیرو 
تدوین و ابلاغ "ضوابط و روش هــای مدیریت اجرایی 
پسماندهای پزشکی و پسماندهای وابسته" و باتوجه به 
ماده ۶۴ این ضوابط در خصوص ضرورت بی خطرسازی 
پسماندهای عفونی، تیز و برنده تولیدی در بیمارستان ها، 
پیگیری تجهیز بیمارستان ها به دستگاه های بی خطرساز 
غیر ســوز از زمان ابلاغ ضوابط در دســتور کار وزارت 

بهداشت قرار گرفته است.
وی با تاکید بر اینکه در حــال حاضر بیش از ۹۷ درصد 
بیمارستان ها مجهز به دستگاه بی خطر ساز هستند، بیان 
کرد: چنانچه در مواردی به دلیل خرابی و یا مشــکلات 
جایگاه نصب، دستگاهی موقتا غیر فعال شده باشد و یا 

دستگاه موجود نباشد از دستگاه های بیمارستان های 
مجاور استفاده می شــود. البته پیگیری برای پوشش 
کامل همه بیمارستان ها در دستور کار است. وی افزود: 
بنابر اعلام دانشگاه های علوم پزشکی روزانه حدود ۴۵۰ 
تنُ پسماند در بیمارستان های کشور تولید می شود که از 
این میزان حدود ۱۹۲ تن آن به پسماندهای عفونی، تیز و 
برنده اختصاص دارد که این میزان نیازمند مدیریت خاص 
جهت حفظ سلامت انسان و محیط زیست است. جندقی 
تاکید کرد: مطابق ماده ۷ قانون مدیریت پسماند، بعد از 
تبدیل پسماند ویژه به پسماند عادی، ساز و کار مدیریت 
آن در شهرهایی که بیمارســتان ها در آن قرار دارند بر 
عهده شهرداری ها خواهد بود. وی با بیان اینکه تفکیک و 
تصفیه پسماندهای عفونی به دلیل ماهیت بیماری زایی 
آنها در طبقه بندی ویژه قرار می گیرد، تصریح کرد: این 
نوع از پسماند در بخش های مختلف بیمارستان به صورت 
تفکیک شده در سطل هایی با برچسب های مشخص، 
جمع آوری شــده و تا جایگاه موقت در بیمارستان نیز 
به صورت جداگانه حمل می شود. سپس با دستگاه های 
بی خطرساز مستقر در بیمارستان عملیات تصفیه روی 

این پسماندها اتفاق می افتد.

نشان آزادی ملت ایران به فرزاد بادپا خادم فداکار 
حرم مطهر شاهچراغ در برج آزادی؛مرکز فرهنگی 
هنری انقلاب اسلامی اعطا شد. فرزاد بادپا با حضور 
در برج آزادی ضمن بازدید از این مجموعه مورد 
تقدیر قرارگرفت و نشان آزادی ملت ایران توسط 
دکترسید محمد هاشمی جانشین وزیر فرهنگ و 

ارشاد اسلامی  به ایشان اهدا شد.
در این مراســم که با حضور ســردار حسن زاده 
فرمانده ســپاه تهران، مهدی ســالم مدیرعامل 
بنیاد رودکی و فرزاد هوشیارپارســیان مدیرکل 
فرهنگ و ارشــاد اسلامی اســتان تهران برگزار 
شد، فرزاد بادپا به شــرح حادثه تروریستی حرم 
شاهچراغ)ع(پرداخت و بیان کرد که هر فرد ایرانی، 
هر مسلمان شــیعه که این صحنه را می دید این 
اقــدام را انجام می داد و من نیــز فقط خادم اهل 
بیت هســتم و این توفیقی بود که خود حضرت 

 احمد بن موســی علیه الســلام به من داد و من 
را بیمه کرد.

در حاشیه این مراسم از نمایشگاه تولیدات رسانه 
ای بســیج در خصوص حمله تروریستی به حرم 
شاهچراغ در شیراز بازدید  و از زحمات هنرمندان 
جوان به خاطر توجه به این موضوع تشــکر کرد. 
لازم به  ذکر است نشان آزادی از نشان های افتخار 
در ایران است. براســاس ماده ۴ آیین نامه اعطای 
نشان های دولتی، نشــان »آزادی« به اشخاصی 
اعطا می شــود که دارای یکی از نشان های درجه 
یک عمومی یا تخصصی باشند و همچنان در جهت 
به ثمر رساندن اهداف مقدس نظام اسلامی ابراز 
شایستگی می کنند. این نشان جزو نشان های عالی 
افتخار است. نشــان آزادی تنها دارای یک درجه 
می باشد و در هر دوره ریاست جمهوری حداکثر ۸ 

عدد از آن اعطا می شود.

رییس کمیته فرهنگی و آموزشی ستاد مرکزی اربعین 
حسینی با اشاره به آمار کمیته مشترک فرهنگی ایران 
و عراق، گفت: هر ساله اســتقبال مسلمانان استرالیا از 
اربعین بیشتر و چشم گیرتر شده است. حجت الاسلام 
حمید احمدی اظهار داشــت: زائران ترانزیتی عمدتا از 
کشورهای پاکستان، افغانستان، هند، ترکیه، بخشی از 
کشور قفقاز و روســیه از طریق خاک ایران وارد عتبات 
عالیات می شوند. وی افزود: زمانی که زائران ترانزیتی وارد 
خاک کشورمان می شوند توقع و انتظار دارند که بخشی 
از مفاهیم و معارف اسلامی را در طی این مسیر به سمت 
کربلا در کشورمان آموزش دیده و فراگیرند تا زمانی که 
می خواهند وارد فضای عراق شوند با آمادگی کامل وارد 
عتبات عالیات شوند. وی ادامه داد: در این ارتباط برخی 
زائران ترانزیتی همانند شعیان مسلمان استرالیا و انگلیس 
هستند که به صورت آنلاین مورد آموزش و حمایت های 
لازم فرهنگی قرار گرفته و با کمک دوستان عراقی مبلغان 
آموزش دیده ای که آشنایی به زبان های انگلیسی و غیره 
داشته جهت ارائه خدمت به این دسته از زائران اربعین 

معرفی می شوند.
وی تصریح کرد: البته هم اکنون چند ســالی است که 
با همکاری جامعه المصطفی در طول سال مبلغانی از 
کشورهای اسلامی دعوت و علاوه بر برگزاری نشست 
های تخصصی با آنها بحث و تبادل نظر می شود. وی با 
بیان اینکه در این نشست ها کارگاه ها و برنامه های متنوع 
برای مبلغان و راویان ارائه می شود، افزود: این نشست ها 
برای رفع نیازهای آنها در قالب آموزش و ارتقای مهارت 
های لازم اســت که برای ارتباط گیری با زائران اربعین 
مشکلی نداشــته و به آنان کمک کنند. احمدی اظهار 
داشت: یکی از مشکلات برخی از این مبلغان خارجی، 
کم سوادی و برخورداری عده ای از زبان های محلی است. 
وی افزود: در هر صورت با تلاش اساتید مجرب و همکاری 
دیگر مسئولان مربوطه آموزش به این افراد و ارتقا مهارت 

های لازم برای ارائه خدمت به زائران ترانزیتی به انجام 
خواهد رسید. رییس کمیته فرهنگی و آموزشی ستاد 
مرکزی اربعین حســینی بیان داشت: در این خصوص 
ما برای ارائه آموزش های به روز تنها به تبلیغات سنتی 
اکتفا نکرده و بالعکس به آنها موارد تخصصی روز و نحوه 
ارتباط گیری با زائران دارای ملیت های مختلف را آموزش 
می دهیم. احمدی با اشاره به تولید محتوا برای زائران 
ترانزیتی نیز گفت: در این ارتباط حدود ۶۰ نفر از طلبه 
های کشورهای مختلف با پشتیبانی جامعه المصطفی 
و دیگر دستگاه های مربوطه از هفته گذشته کار تولید 
محتوا در خصوص اربعین را به زبان های مختلف پشتو، 
اردو، انگلیسی، فرانسه، عربی، ترکی، ترکی استانبولی، 
آذربایجانی، فارسی و غیره جهت ارائه به زئران ترانزیتی 
شــروع کرده اند. وی با تاکید بر اینکه در نهایت زائران 
ترانزیتی باتوجه به شبکه گسترده ای که در دنیا دارند 
مطالب اربعین را منتشر خواهند کرد، گفت: هم اکنون 
کار تولید محتوا و ترجمه با حمایت کمیته فرهنگی ایران 
و عراق آغاز شده است. این مقام مسئول فرهنگی بیان 
داشــت: ما برای مبلغان و کارگزارانی که با این دسته از 
زائران کار می کنند دوره های آموزشی گذاشته و آنها را به 
مرزهای ورود و خروجی اعزام کرده و حتی در شهرهایی 
همانند بیرجند، کرمان، شــیراز، قم و مشهد که توقف 
دارند نیز آموزش خواهیم داد. رییس کمیته فرهنگی 
و آموزشی ستاد مرکزی اربعین با تاکید بر اینکه تاکنون 
حدود ۱۶۰ نفر از مبلغان داخلی و خارجی آموزش های 
لازم برای ارائه خدمت به زائران ترانزیتی را فراگرفته اند، 
گفت: ۹۰ درصد این افراد اتباع خارجی مستقر در ایران 
هســتند که در حوزه های علمیه قم و مشهد در حال 
تحصیل هستند. احمدی با بیان اینکه ۴۰ نفر از این تعداد 
مسلمانان کشورهای اسلامی به خصوص حاشیه ایران 
هستند، گفت: در صورت نیاز می توانیم این تعداد را به 

تناسب نیاز هر منطقه به دو برابر افزایش دهیم.

مدیرعامل سازمان آتش نشــانی و خدمات ایمنی 
شــهرداری تهران ضمن ارائــه توضیحاتی درباره 
حریق پاساژ قیصر، گفت: ۱۲ پاســاژ در پایتخت 
وضعیت بحرانی دارند. قدرت الله محمدی با حضور 
در صحن علنی شورای شهر تهران به ارائه گزارشی 
در خصوص وضعیت ایمنی بازار تهران پرداخت و 
با اشــاره به حریق اخیر در بازار بزرگ تهران گفت: 
در ساعت ۳ بامداد روز پنجشنبه گذشته در پاساژ 
قیصر با کاربری وســایل و لوازم آرایشی بهداشتی 
و خرازی حریقی رخ داد و ایــن در حالی بود که در 
پاساژ پنج برابر بیشتر از حد اســتاندارد دپو شده 
 بود و اما نیروهــای ما ظرف پنــج دقیقه به محل 

حادثه رسیدند. 
وی با بیان اینکه کسبه و افرادی که حریق را گزارش 
کردند از آنجایی که سعی داشتند خودشان حریق 
را خاموش کنند. بر همین اساس حدود ۲۰ دقیقه 
حریق را دیرتر به آتش نشــانی اعلام کردند، اظهار 
کرد: اما با توجه بــه نوع گــزارش ۱۵۰ نیرو از ۱۳ 
ایستگاه به محل حادثه اعزام کردیم تا از سرایت آتش 

به سایر واحدها جلوگیری کنیم.
مدیرعامل سازمان آتش نشــانی و خدمات ایمنی 
شــهرداری تهران با بیــان اینکه دسترســی به 
زیرزمین ها در بازار تهران ســخت و پیچیده است، 
گفت: مــا درگیری های عجیبی در بــازار داریم به 
گونه ای که از ۷۱۵ پاساژ موجود در تهران ۱۵ پاساژ 
وضعیت بحرانی دارند که سه پاساژ بازسازی شده اما 

۱۲ پاساژ هنوز وضعیت شان به مانند گذشته است.
وی با بیان اینکه علت حریق پاساژ قیصر اتصال در 

سیم کشی برق بود و بعد از آتش سوزی در سقف، 
این آتش به سمت زیرزمین سرایت می کند، گفت: 
علی رغم اینکه ما بارها اعــلام کردیم که در همان 
لحظه اول قبل از آنکه هر کاری انجام دهیم موضوع 
را به آتش نشانی اطلاع دهید؛ اما این کار را نکردند 
و ۲۰ دقیقه بعد از حریق موضوع را به آتش نشانی 
گزارش دادند. به همین دلیل از ۱۱۰ مغازه موجود 
در پاساژ ۳۰ تا ۴۰ مغازه آســیبی بین ۲۰ تا ۱۰۰ 

درصد دیده بود.
محمدی با بیان اینکه ما در سال ۹۳ اولین اخطار را به 
این پاساژ دادیم، گفت: بیش از ۹ مرتبه همکاران ما 
در آتش نشانی به این پاساژ اخطار دادند اما مالکین و 
کسبه توجهی نکردند و حالا دچار خسارت سنگین 
مالی شدند و اگر ما تعداد زیادی نیرو اعزام نمی کردیم 
پاساژهای دیگر هم دچار حریق می شد و یا اگر این 
حریق در ســاعت پیک تردد اتفاق می افتاد فاجعه 
بسیار سخت تر بود و لازم اســت که وزارت صمت، 
وزارت کار و دیگر نهادها وارد عمل شــوند و جای 
سوال است که بسیاری از این پاساژها بیمه شده اند 
اما با چه مجوزی؟ در حالیکه این موارد گلوگاه هایی 
است که می توانیم مالک را مجبور کنیم تا برای ایمن 

سازی اقدام کنیم.
مدیرعامل سازمان آتش نشــانی و خدمات ایمنی 
شهرداری تهران گفت: این در حالیست که وقتی ما 
برای پلمب این مراکز اقدام می کنیم جو روانی بر علیه 
ما با محوریت اشتغال ایجاد می کنند و من از اعضای 
شورا می خواهم تا حادثه خطرناکتری رخ نداده حتما 

نسخه ای درمانی برای بازار تهران تهیه کنید.

وزیر اطلاعات با بیان اینکه دســتگاه های اطلاعاتی 
کشور جاسوس هایی از فرانسه، سوئد، انگلیس و دیگر 
کشورها در اختیار دارند، گفت: بیش از ۵۰ سرویس 
اطلاعاتی برای مقابله با انقلاب اسلامی میز ایران را در 
ساختار خود ایجاد کرده اند. حجت الاسلام والمسلمین 
سید اسماعیل خطیب در بیست و چهارمین مجمع 
عالی فرماندهان و مسئولان سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی با گرامیداشت یاد شهدای انقلاب اسلامی، 
دفاع مقــدس و مدافعان حرم و مدافعــان امنیت و 
شهدای سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: سخنان 
فرمانده معظم کل قوا و مقام معظم رهبری در مورد 
سپاه مایه افتخار اســت و عنوان بزرگترین سازمان 
ضدتروریستی جهان، ویژگی جدیدی است که رهبر 
عزیزمان به سپاهی که همه جانبه جذاب و در مسیر 

پیشرفت نقش موفقی دارد، اضافه فرمودند.
وزیر اطلاعات با اشــاره به چهار توصیه  رهبر معظم 
انقلاب؛ وحدت، مشارکت، خدمت، کار شبانه روزی و 
جهادی همراه با امیدبخشی و شوق در جامعه افزود: 
امیدواریم انقلابمان و پیشرفتی که به تعبیر معظم له 
به سوی قله ها است را با همت و قدرت ادامه دهیم. سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی، دارای چنین جایگاهی است 
و ما به همراهی و هم رزمــی با این نهاد بزرگ افتخار 

می کنیم.
حجت الاســلام خطیب بیان کرد: دشــمن در هر 
شرایطی دست از سر این انقلابی که توانسته به  عنوان 
یک قدرت در دنیا مطرح شود، برنداشته و بیش از ۵۰ 
ســرویس اطلاعاتی که میز ایران را در ساختار خود 
با هدف مقابله با یک قدرت جدیدی که در ســطح 
جهان مطرح است، طراحی کرده اند، در این شرایط، 
قدرت مطلق آمریکا در منطقه به دست جهادگران و 
سپاهیان با شکست روبه رو شده و همواره به دنبال این 

است که بتواند راهی برای جبران آن پیدا کند.
وزیر اطلاعات عنوان کــرد: وزارت اطلاعات با کمک 
جامعه اطلاعاتی و با مشــارکت و هم افزایی فعالی 
که با سازمان اطلاعات سپاه پاسداران انقلاب ایجاد 
کرده، تلاش می کند در مبارزه با آنچه را که دشمن 
تحت عنوان براندازی و تروریسم و تشویق و ترغیب 
آن ها چه در قالب هــای گروهکی و چه در قالب های 
مذهبی، تجزیه طلبانه و قومی برنامه ریزی می کند، 
مقابله  کند، بنابراین موارد فــوق یکی از مهم ترین 
مأموریت هایی است که به عهده جامعه اطلاعاتی بوده 
و یکی دیگر از این ها، مبارزه با رژیم صهیونیستی است 
که فعالیت های خود را بر این متمرکز کرده تا بتواند 

محور مبارزه و مقابله علیه ایران باشد.
حجت الاسلام خطیب با اشاره به هم افزایی دستگاه 
های اطلاعاتی گفت: باید بتوانیم انسجام و هم افزایی  
خود را با اشراف اطلاعاتی  و جهاد تبیین باهم تلفیق 
کنیم. این انسجامی که در این دولت مردمی ایجاد 
شده، توانسته شــرایط جدیدی را در منطقه تعریف 
کند و خیلی از فتنه ها و توطئه ها را تبدیل به شرایط 

بازدارنده نماید. وزیر اطلاعات با اشاره به نقش آمریکا 
در شــکل گیری داعش و ارتباط عوامل آنها با رژیم 
صهیونیســتی گفت: حدود ۲۰۰ نفر از آنها که وارد 
کشور شده و به دنبال تحرکات ایذایی و بی ثبات سازی 
در ســطح کشــور، منطقه و در ایام اربعین در عراق 
بودند اما با برخوردها و دستگیری های اخیر، شاهد 

خنثی سازی اکثریت آن ها هستیم.
حجت الاســلام خطیــب با اشــاره بــه توانمندی 
دستگاه های اطلاعاتی افزود: امروز قدرت دستگاه های 
اطلاعاتی کشور به نحوی است که جاسوس هایی از 
فرانسه، سوئد، انگلیس و کشورهای متعدد دیگری 
را در اختیار دارند و حتی بعضــی از آن ها علی رغم 
فشارهایی که آوردند به اعدام محکوم شدند و حکم در 
مورد آن ها اجرا شد که این اقدامات مدیون هماهنگی 
و همراهی است که در تشکیلات جامعه اطلاعاتی به 
وجود آمده است. وزیر اطلاعات با اشاره به بحران های 
درونی رژیم صهیونیستی گفت: شرایطی که هرروزه 
رژیم صهیونیستی با آن مواجه است نتیجه سرمایه 
مقاومتی است که با تلاش شهید سلیمانی پایه گذاری 
شده است. رژیم صهیونیستی که روزی ادعا می کرد 
چهارمین قدرت دنیا است، امروز از اضمحلال درونی 
خودش سخن می گوید. از رئیس جمهور تا مسؤولین 
دیگرش، همه سخن از این می گویند که این رژیم در 

حال فروپاشی است.
حجت الاسلام خطیب گفت: عملیات مشترکی که 
بین سپاه، وزارت اطلاعات، نیروی انتظامی و دستگاه 
قضایی در مقابله با حوادثی همچون اصفهان و حادثه 
تروریستی اخیر شیراز با هدف ایجاد امنیت و آرامش 
در جامعه عملی شــد، از افتخاراتی است که در این 
دولت شامل حال مجموعه ها شــده و امروز راهبرد 
دشمن در جهت برخورد و ایجاد بحران، فقط درصحنه 
اقدامات تروریستی و جاسوسی نیست، بلکه تلاش می 
کند آن را در صحنه های اجتماعی به اشکال مختلفی 

بروز بدهد.
وی خاطرنشان کرد: یکسری از آن ها را در صحنه های 
اغتشاشات سال گذشــته دیدید. در شرایط جدید 
دشــمن تلاش می کنــد بــا اســتفاده از بهائیت، 
نارضایتی ها، حرکت های صنفی و جریانات سیاسی 
که جهت گیری فتنه و تغییــر را زمزمه می کنند، به 
مسیری برود که اثرگذاری اجتماعی و بحران سازی ها 
به نحوی شکل گیرد که در بدنه جامعه گسترش پیدا 
کند. برای همین است که حضور فعال سپاه و بسیج 
در مشــارکت و در خدمت به مــردم می تواند نقش 
امیدبخش و شوق آفرینی را ایجاد کند. وزیر اطلاعات 
با تاکید بر اینکه مهمترین نقشه دشمن بی ثبات سازی 
و کاهش مشارکت در انتخابات است، اظهار داشت: 
هرچند برای سالگرد اغتشاشات هم برنامه هایی دارند، 
اما هدف اصلی آن ها امسال انتخابات است و باید سعی 
و تلاش همه مجموعه ها در جهتی باشــد که بتواند 

اقتدار و پیروزی بزرگ را فراهم کنند.

ایجاد میز ایران در ۵۰ سرویس اطلاعاتیتولید روزانه 4۵۰ تنُ پسماند بیمارستانی 
سياسیفرهنگی 

اعطای نشان آزادی ملت ایران به قهرمان شاهچراغ 

تولید محتوا تا آموزش زائران ترانزیتی اربعین

وضعیت بحرانی ۱2 پاساژ تهران از نظر ایمنی



اقتصاد2
ایران

کنتور گاز ۲۶ میلیون مشترک 
خانگی هوشمند شد

مدیرعامــل شــرکت انتقــال گاز ایــران از 
هوشمندسازی ۲۶ میلیون مشترک خانگی از 
سوی مدیریت دیســپچینگ ملی گاز و شرکت 
مهندسی خبر داد. حسینی گفت: انتقال روزانه 
حدود ۸۵۰ میلیون مترمکعب گاز را در دستور 
کار داریم. او افزود: وظیفه برقراری ارتباط مستمر 
بین ۳۱ شرکت گاز استانی، ۷ پالایشگاه گازی 
و ۱۴ ســاختمان ستادی در شــهر تهران را در 
طول سال به ویژه در فصل زمســتان و پایداری 
ارتباط دیسپچینگ شــرکت ملی گاز ایران نیز 
به عهده دارد. مدیرعامل شرکت انتقال گاز ایران 
به هوشمندسازی ۲۶ میلیون مشترک خانگی از 
سوی مدیریت دیســپچینگ ملی گاز و شرکت 
مهندسی و توسعه اشاره کرد و گفت: همزمان با 
هوشمندسازی مشترکان، نیازمند ارتباط قوی و 
مناسب هستیم که امیدواریم در پنج سال آینده 

این هدف محقق شود.

عملکرد صفر ۴ بانک خصوصی در 
پرداخت تسهیلات ساخت مسکن

چهار بانک خصوصی در فصل بهار ۱۴۰۲، میزان 
۲۰۰ هزار میلیارد تومان تسهیلات دادند اما عملکرد 
قانونی این بانک ها در پرداخت وام ساخت مسکن 
نزدیک به صفر است. به گزارش فارس، بانک یکی 
از نهادهای مالی در هر کشــور هست که وظیفه  
پرداخت تسهیلات را بر عهده دارد. بر خلاف آن چه 
عموما تصور می شود، بانک واسطه  وجوه نیست و 
با خلق پول این تسهیلات را پرداخت می کند. به 
عبارت دیگر کارکرد بانک به این صورت نیست که 
سپرده ی سپرده گذاران را به متقاضیان تسهیلات 
وام دهد. بلکه عملیات وام دهی صرفا یک عملیات 
حسابداری است و بانک از هیچ پول خلق می کند. 
البته داشتن قدرت خلق پول به این معنا نیست که 
بانک هر چقدر بخواهد می تواند خلق پول کند و 
مواردی چون تســویه  بین بانکی و مواردی از این 
دســت در عمل خلق پول بانــک را با محدودیت 

مواجه خواهد ساخت.
با توجه به جزئیات فنی یاد شــده از فعالیت نظام 
بانکی، می توان عملکرد بانک را به تاجری تشبیه 
کرد که می تواند چک بکشد و به دلیل اعتماد بالایی 
که به چک او وجود دارد، این چک به عنوان وسیله  
مبادله بین سایر افراد استفاده شود اما این اعتماد به 
بدهی یا همان چک بانک از کجا می آید؟ مهم ترین 
علت اعتماد مردم به بانک پشتیبانی حاکمیت از 
چک بانک اســت. به عبارت دیگر پول خلق شده 
توسط یک بانک حتی بانک خصوصی، به صورت 
یک به یک قابلیت معاوضه با بدهی خلق شــده 
توسط حاکمیت را دارد. یعنی چکی که بانک الف 
کشیده است از نظر ارزش عینا معادل اسکناسی 

است که توسط حاکمیت چاپ شده  است.
در همین راســتا، علی نادری شاهی، کارشناس 
اقتصادی با اشاره به فدرت نظام بانکی که از طرف 
حاکمیت به آن ها داده شده است، گفت: خلق پول 
رانتی است که حاکمیت در اختیار مالکان بانک قرار 
داده  است، طبیعی است در مقابل این رانت که در 
اختیار هر کسی نیست، بانک ها باید وظایفی را نیز 
بر عهده بگیرند. این کارشــناس اقتصادی عنوان 
کرد: در بسیاری از کشورها نظام بانکی به دلیل رانت 
خلق پول باید وظایفی را برای حاکمیت بپذیرد و 
در غیر این صورت مجوز بانکــداری خود را باطل 
خواهد دید، برای مثال در کشور مالزی، بخشی از 
تسهیلات هر بانک باید برای ساخت و تامین مسکن 

مردم هزینه شود.
با توجه به اهمیت ایجاد تکلیف برای نظام بانکی 
در مقابل رانت خلق پول، بررسی رفتار نظام بانکی 
در ایران نشان می دهد، تاکنون بانک ها به وظایف 
خود به خوبی عمل نکرده اند. ایــن مهم در مورد 
بانک های خصوصی شدیدتر اســت. برای مثال 
براساس اطلاعات منتشر شــده در سایت بانک 
مرکزی، مجموع تســهیلات پرداختی توسط ۴ 
بانک پاسارگاد، خاورمیانه، سامان و اقتصاد نوین در 
۳ ماهه  نخست سال حدود ۲۰۰ هزار میلیارد تومان 
بوده  است که بیش از ۲۰ درصد از کل تسهیلات 

پرداختی بانک ها در این مدت به حساب می آید.
با این که حجم بالایی از کل تســهیلات پرداختی 
توسط نظام بانکی توســط این ۴ بانک خصوصی 
پرداخت شده  است اما مشاهده می شود، همکاری 
این بانک ها در پرداخت تســهیلات نهضت ملی 
مسکن نزدیک به صفر است. براساس ماده ۴ قانون 
جهش تولید مســکن، ۲۰ درصد از تســهیلات 
پرداختی بانک ها باید صرف بخش مسکن شود. 
با این حال همکاری بانک ها در این زمینه تاکنون 
رضایتبخش نبوده و به طور مشــخص بانک های 

خصوصی همکاری لازم را نداشته اند. 

اخبار

وزیــر تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعــی بــر تحقــق 
وعــده دولت ســیزدهم 
در ایجــاد یــک میلیون 
شغل ســالانه تاکید کرد و 
گفت: طبق طرح جدید بر اســاس شــاخص های 
اقتصادی دهک بندی های یارانه مجدد بررســی 
و به مردم اعلام می شــود. ســید صولت مرتضوی 
در گفت وگــوی تلویزیونی اظهار داشــت: طبق 
قانون هر ۶ ماه یکبار دهک بندی ها بررســی می 
شــود، پایگاه رفاه ایرانیان موضــوع دهک بندی 
یارانه آحاد مختلف را بررســی و به آنها اعلام می 
کند. وی افزود: شــاخص های مختلــف از جمله 
تراکنش هــای بانکی، مالکیت مســکن و خودرو، 
درآمدهای خانوار و ســایر موارد در دهک بندی ها 
 تاثیرگذار اســت که گاهی صدک ها میلی متری 

تغییر می کند.
وزیر تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی بــا بیان اینکه 
پاسخگوی دهک بندی یارانه ها هستیم، گفت: اگر 
کسی نسبت به دهک بندی اعتراض دارد می تواند 
از طریق مراجعه به ســتاد وزارت کار و یا از طریق 
ســامانه حمایت، اعتراض خود را ثبت کند ماهانه 
اعتراض ها بررسی و به ســازمان هدفمندی یارانه 
ها اعلام می شود. وی ادامه داد: امکان ضریب خطا 
در دهک بندی یارانه ها پنج درصد اســت، اکنون 
مراجعه ها به ستاد وزارتخانه و سامانه محدود شده، 
ضمن اینکه همکاران مــا در وزارت کار مکلف به 

پاسخگویی هستند.
مرتضوی با بیــان اینکه در دهک بنــدی یارانه ها 
شاخص های مختلف اقتصادی در نظر گرفته می 
شود، گفت: تنها درآمد سرپرست خانوار محاسبه 
نمی شود بلکه درآمد اعضای خانواده مورد بررسی 
قرار می گیرد، بر این اساس اشخاصی مراجعه و اعلام 

می کنند که درآمدی ندارند اما با پیگیری مشخص 
می شــود که درآمد اعضای خانوار نیز بررسی می 
شــود از این رو نیاز است تا نســبت به جداسازی 

اعضای خانواده اقدام کنند.
وی گفت: گاهی اشــخاصی نسبت به دهک بندی 
ها اعتراض دارند که از حســاب شخصی به عنوان 
کارپرداز یک اداره و یا موسســه خیریه اســتفاده 
می کنند این افراد باید حســاب های شخصی را از 
تجاری و خیریه ای جدا کننــد. وزیر تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی تاکید کرد: بر اســاس دستور رییس 
جمهور در خصوص رســیدگی به اعتراض دهک 
بندی ها، در گام اول یک میلیون خانوار بودند که به 
طرح یارانه بگیران در دولت سیزدهم اضافه شدند و 
دولت حمایت های لازم را از یارانه بگیران بخصوص 

در دهک های اول تا سوم انجام می دهد.
وی با تاکید بر اینکه دولت افزایش اعتبار یارانه را در 
طرح کالابرگ الکترونیکی اجرایی می کند، گفت: 

دهک های اول تا سوم که یارانه ۴۰۰ هزار تومانی 
می گیرند در صورتی که ۵۰ درصد از مبلغ یارانه را 
از ۱۱ قلم خریداری کنند مبلــغ ۱۲۰ هزار تومان 
افزایش اعتبار دریافــت می کنند. مرتضوی عنوان 
کرد: بر این اساس اگر ۱۱ قلم کالای اساسی که در 
طرح کالابرگ وجود دارد با نوســان های قیمتی و 
تورم روبرو شود دولت متعهد شده که مبنای قیمت 
۱۴۰۱ را بر کالاها اعمــال کند در این زمینه منابع 

لازم پیش بینی شده و اکنون در حال اجراست.
وزیر تعاون، کار و رفــاه اجتماعی با بیان اینکه یک 
میلیون خانــواده در طرح کالابــرگ الکترونیک 
مشــارکت کرده اند، گفت: در مرحلــه دوم طرح 
کالابرگ که از ۹ روز گذشته شــروع شده، شاهد 
افزایش مشــارکتی ۲.۵ برابری خانوارها نسبت به 
مرحله اول کالابرگ هستیم و اکنون با اقبال خوبی 

مواجه شده ایم.
وی ابراز داشــت: ۲۰۴ هزار خانوار اعتبار تشویقی 

۱۲۰ هزار تومانــی در طرح کالابــرگ را دریافت 
کرده اند در صورتی که استقبال ادامه داشته باشد 
مشــوق های جدید را ترسیم خواهیم کرد و دهک 
های بعدی را نیز به این طرح کالابرگ الکترونیک 

اضافه می کنیم.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه یکی از 
هدف گذاری ها دولت سیزدهم ایجاد یک میلیون 
فرصت شغلی در سال است، گفت: اکنون که ۲ سال 
از عمر دولت سیزدهم می گذارد اعلام می کنیم که 
هدفگذاری دولت به احسن وجه در چارچوب تعریف 
اشتغال محقق شده است. وی عنوان کرد: در دولت 
سیزدهم هر سال یک میلیون فرصت شغلی ایجاد 
شده است، از شهریور ۱۴۰۰ تا سه ماه ۱۴۰۲، یک 
میلیون و ۹۷۰ هزار فرصت شغلی ثبت شده که قابل 

راستی آزمایی است.
مرتضوی عنوان کرد: طبق گزارش مراکز رسمی که 
از ســوی مرکز آمار ایران ارائه شده، در سه ماه اول 
امسال نرخ بیکاری اعلام شد که این نرخ نسبت به 
مدت مشابه سال گذشــته یک درصد کاهش پیدا 
کرده و از ۹.۲ درصد به ۸.۲ درصد رســیده است. 
همچنین نرخ بیــکاری بانوان، فــارغ التحصیلان 
دانشگاهی نیز کاهشی و نرخ اشتغال پایدار افزایشی 

بوده است.
مرتضوی با اشــاره به آخرین گــزارش مرکز ایران 
از روند کاهشــی بودن نرخ بیکاری در ۱۸ استان 
گفت: تنها چندین اســتان نرخ بیــکاری بالایی 
دارند که با سیاســت های آمایشــی با تعادل در 
حوزه ســرمایه گذاری بخــش خصوصی صورت 
می گیرد نرخ بیکاری را در این اســتان ها متعادل 
خواهیــم کرد. وی افــزود: بعضی از اســتان های 
غربی مانند ایلام، لرستان، کرمانشاه و چهارمحال 
بختیاری و کهگیلویه و بویراحمد بیشــترین نرخ 
بیکاری را دارنــد ضمن اینکه بیشــترین فرصت 
 شغلی ایجاد شده در کرمانشاه بود که کاهش نرخ 

بیکاری داشتیم.

تحقق وعده دولت سیزدهم در ایجاد یک میلیون شغل سالانه

دهک بندی های جدید یارانه اعلام می شود 
نرخ بیکاری در ۱۸ استان کاهشی است

کاهــش ۵۰ درصدی ناترازی 
برق کشور 

وزیر نیرو بــا بیان اینکه بــا اقدامات مختلف 
۵۰ درصد ناترازی برق بر پایه مصرف ۱۴۰۰ 
کاهش یافته است، گفت: کشــور می تواند با 
روش های مختلف در کنار توسعه نیروگاه ها 

مصرف برق کشور را مدیریت کند.
علی اکبر محرابیان" در یک برنامه تلویزیونی 
گفــت: از ابتــدای دولت ســیزدهم ۵۷۸۴ 
مگاوات نیــروگاه حرارتــی، ۱۴۰۰ مگاوات 
افزایش ظرفیت یا ارتقــای راندمان نیروگاه ، 
۲۰۳ مگاوات نیروگاه های تجدیدپذیر و ۳۵۸ 
مگاوات نیروگاه هــای تولید پراکنده در نقاط 
مختلف کشور به بهره برداری رسیده است. از 
این ظرفیت منصوبه در اوج مصرف تابستان 
امســال بالغ بر ۷۳ هزار و ۶۰۰ مــگاوات به 
ثبت رسید و امید است این پیک در روزهای 

باقی مانده تابستان تکرار نشود.
وزیر نیرو بــا بیان اینکه میــزان مصرف برق 
بخش های مختلف از جمله خانگی در ماه های 
مختلف متفاوت است، افزود: حدود یک سوم 
ســهم بخش خانگی، یک سوم بخش صنعت 
و یک ســوم دیگر بخش ها اعم از کشاورزی، 

اداری، عمومی، تجاری و غیره می شود.
وی با بیــان اینکه ۳۱ هزارمــگاوات مصرف 
برق کشور در فصل گرما مربوط به استفاده از 
کولرها و دیگر سیستم های سرمایشی است، 
اظهار کــرد: این میزان معــادل مصرف برق 
کشور مصر با جمعیتی بالغ بر ۱۰۶ میلیون نفر 
است، تفاوت مصرف زمستان و تابستان ایران 
۳۱ مگاوات است و بهینه سازی در این موضوع 

کمک شایانی به صنعت برق کشور می کند.
محرابیان با بیان اینکه هریک درجه افزایش 
دمای هوا حدود ۱۸۰۰ مــگاوات به مصرف 
برق کشــور اضافه می کند، گفت: در افزایش 
راندمان و بهره وری کولرهای آبی، پیش از این، 
طرحی تحقیقاتی برای نمونه سازی موتورهای 
BLDC آماده شده بود، بکارگیری این دست 
از موتورهای پربــازده، تاثیرقابل توجهی در 
افزایش بهــره وری و راندمــان کولرهای آبی 
خواهد داشت به طوری که مصرف انرژی را به 

میزان ۵۰ درصد کاهش می دهد.
وزیر نیرو بیان کرد: بــا انجام این اقدامات ۵۰ 
درصد ناتــرازی برق بر پایــه مصرف ۱۴۰۰ 
کاهش یافت. ســالانه یک میلیون مشترک 
جدید به شبکه برق کشــور افزوده می شود و 
طی دو ســال عملکرد وزارت نیرو حدود دو 
میلیون مشــترک جدید وارد شده است. وی 
با بیان اینکه این ناترازی با روش های مدیریت 
مصرف کنترل شــد، افزود: کشور می تواند با 
روش های مختلف در کنار توسعه نیروگاه ها 

برق کشور را مدیریت کند.
محرابیان درباره چگونگی مدیریت عدم خاموشی 
در بخش خانگی گفت: برای مدیریت مصرف 
برق باید برق مورد نیاز مردم را در همه بخش ها 
اعم از خانگی و صنعت تأمین کنیم؛ اســتفاده 
از فناوری های جدیــد، روش هــای آماری و 
ظرفیت های ســخت افزاری صنعت برق این 
امــکان را ایجاد می کند کــه بتوانیم مدیریت 
صحیحی را صورت دهیم و از ظرفیت نیروگاهی 

کشور حداکثر انرژی مورد نیاز را تامین کنیم.

اخبار
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مدیرکل دفتر صنایع پوشاک و منسوجات وزارت 
صمت از صــادرات ۲۸۰ میلیــون دلاری فرش 
ماشینی در سال گذشــته خبر داد و گفت که به 
شــرط رفع موانع، به ویژه پیمان ســپاری ارزی، 
ظرفیت صادرات فرش ماشینی تا یک میلیارد دلار 
وجود دارد. محسن گرجی اظهار کرد: سال گذشته 
صنعت نساجی و پوشــاک با رشد ۱۷.۱ درصدی 
پیشــروترین بخش صنعتی بود. رشد کل بخش 

صنعت نیز در سال ۱۴۰۱ حدود ۹ اعلام شد.
به گفته این مقام مسئول سال گذشته حوزه تولید 
نخ اکلریک حدود ۳۰ درصد رشد داشته و وضعیت 
سایر حوزه ها تقریبا مشابه ســال قبل بوده است. 
تولید الیــاف اکریلیک هم رشــد ۳۰۰ درصدی 
داشــته که البته میران تولید خیلی زیاد نیست، 
اما هدفگذاری شده امسال تولید این محصول از 
۷۰۰۰ تن به ۲۴ هزار تن برسد. تولید کفش و چرم 
نیز کاهش نسبی داشته است. کاهش تولید چرم به 
دلیل کمبود کشتار بوده که معمولا در پی کاهش 

تقاضا اتفاق می افتد.
گرجی در ادامه با بیان اینکه صادرات فرش ماشینی 
حدود ۲۸۰ میلیون دلار بوده که حدود یک سوم 
از کل ۷۰۰ میلیون دلار صادرات در دفتر نساجی 
و پوشاک را به خود اختصاص داده، گفت: در حوزه 
فرش ماشینی تا یک میلیون دلار ظرفیت صادرات 
وجود دارد، اما افزایش صــادرات نیاز به مجموعه 

اقداماتی دارد. بحث بازگشــت ارز هم باید اصلاح 
شود که یکی از مهم ترین موانع است.

مدیرکل دفتر صنایع پوشاک و منسوجات وزارت 
صمت با بیان اینکــه ۱۰۰۰ واحد صنعتی فرش 
ماشینی در کاشان فعال هستند، تصریح کرد: سایر 
کف پوش ها مثل موکت در داخل تامین می شود. 
همچنین سال گذشته مجموعا ۱۰۰۰ تن واردات 
الیاف اکلیریک داشتیم که نشان می دهد زنجیره 
در حال تکمیل است. بخشی از ماشین آلات فرش 

ماشینی هم در کاشان ساخته می شود.
گرجی همچنین با بیان اینکــه ۸۰ درصد پارچه 
مورد نیاز کشــور در داخل تولید می شود، گفت: 
ارزبری پارچه سالانه حدود ۶۰۰ میلیون دلار است. 
وی با بیان اینکه واردات پارچه با تعرفه آزاد است، 
گفت که هدفگذاری کردیم در اولین نمایشــگاه 
پارچه که در شــهریورماه برگزار می شود، میزبان 
تجار خارجی با هدف توسعه صادرات باشیم. گفتنی 
است اولین نمایشگاه بین المللی پارچه و صنایع 
وابسته با حضور بیش از ۹۰ شرکت تولید کننده و 
تامین کننده پارچه در رسته های تاروپود، گردباف، 
گتن راشل، کش باف تریکو، و بافت های سنتی از 
شهرهای تهران، اصفهان، یزد، کاشان، البرز و دیگر 
شهرهای تولید کننده پارچه در مرکز نمایشگاه های 
بین المللی شهر آفتاب از تاریخ ۱۸ الی ۲۱ شهریور 

ماه ۱۴۰۲، برگزار می شود.

دستیار ویژه و مشــاور رئیس سازمان بورس در 
امور ســهام عدالت با تاکید بر ایــن که در حال 
حاضر هیچ ثبت نامی برای ســهام عدالت انجام 
نمی شود، تاکید کرد: برای دریافت سود سهام 
عدالت نیاز به ورود به هیچ درگاه اینترنتی نبوده 
و لازم بــه پرداخت هیچ هزینه ای هم نیســت. 
مهدی حاجی ونــد گفت: به تازگــی پیامی در 
فضای مجازی منتشر شــده است، با این عنوان 
کــه "پرداخت ســود دوره دوم ســهام عدالت 
 آغاز شــد"، که این خبر از پایه و اســاس کذب

 محض است.
دســتیار ویژه و مشاور رئیس ســازمان بورس 
و اوراق بهــادار در امور ســهام عدالــت افزود: 
متاسفانه این پیام توســط افراد سودجو ایجاد 
شــده اســت و در آن اعلام شــده کــه "بنا بر 
اعلام وزارت تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی که 
 در اخبارسراســری اعلام شــد، آخرین مهلت 
تکمیل فرم واریز ســود دوره دوم سهام عدالت 
اعلام بوده و تمدید نخواهد شد. تمامی افرادی 
که ســهام عدالت نداشــتن هم امکان ثبت نام 
دارنــد." و افراد بــا ورود به لینک اعلام شــده 
باید اقدام بــه واریز وجه کنند کــه بدین گونه 
اطلاعات هویتی و حســاب بانکی آنها هک می 
 شــود و مبالغ وجود در حســاب بانکی آنها نیز 

برداشت می شود.

حاجی وند با تاکیــد بر این کــه در حال حاضر 
هیچ گونه ثبت نام و واریز ســود ســهام عدالت 
در حــال انجــام نیســت، و این پیــام با هدف 
کلاهبرداری منتشر شده اســت، تصریح کرد: 
با وجــود این کــه بارها اعلام کردیــم که ثبت 
نامی در این زمینــه وجود ندارد، بــا این حال 
متاسفانه برخی از شهروندان در قبال این گونه 
 پیامها اغوا شــده و متحمل ضــرر و زیان های

 مالی می شوند.
وی اعلام کرد: در حال حاضر نه تنها ثبت نامی 
برای ســهام عدالت وجود ندارد، بلکه فعلا هیچ 
گونه پرداخت سود این سهام نیز در حال انجام 

نیست.
دســتیار ویژه و مشاور رئیس ســازمان بورس 
در امور ســهام عدالت تاکید کرد: برای دریافت 
ســود ســهام عدالت نیاز به مراجعه حضوری 
به کافی نت ها و یــا ورود به هیچ ســایتی نیاز 
نبوده و لازم نیســت ســهامداران عدالت برای 
 دریافت ســود این ســهام اقدام بــه پرداخت 

وجه کنند.
وی گفت: در صــورت هر گونه ثبــت نام برای 
جاماندگان سهام عدالت و یا تقسیم سود سهام 
عدالت، اطلاع رســانی در این خصوص از طریق 
مبادی رسانی از جمله صدا و سیما و رسانه های 

رسمی انجام می شود.

مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران از افزایش 
۱۶ درصدی صــادرات گاز و ۲۲ درصدی 
گاز مایع )ال پی جی( در ســال جاری خبر 
داد و اعلام کرد: در دولت سیزدهم، بیش از 
۵۲۹۷ روستا با ۳۰۷ هزار خانوار و ۴۱ شهر 
با ۹۴ هزار خانوار به شبکه گاز کشور متصل 
شده اند. به گزارش شرکت ملی گاز ایران، 
مجید چگنی در آستانه هفته دولت گفت: 
با توسعه گازرسانی در کشور پس از انقلاب 
اســلامی، ۹۸.۶ درصد جمعیت شهری و 
۸۶.۳ درصد جمعیت روستایی زیر پوشش 
شبکه گازرسانی کشور قرار گرفتند که این 
عدد به منزله برخــورداری ۲۷.۵ میلیون 

مشترک از این نعمت الهی است.
وی افــزود: از زمــان آغــاز بــه کار دولت 
ســیزدهم، بیش از ۶۸ هزار میلیارد تومان 
ســرمایه گذاری در حوزه ها و بخش های 
مختلف صنعت گاز )پروژه های گازرسانی 
روستایی و شــهری، خطوط انتقال گاز و 
ایستگاه های تقویت فشــار، پالایشگاه ها و 
امور پژوهشی( انجام شــده است. معاون 
وزیر نفت در امور گاز تصریــح کرد: در دو 

سال گذشته، ۳۸.۶ هزار میلیارد تومان در 
پروژه های روســتایی و شهری، ۱۹.۶ هزار 
میلیارد تومان در مهندسی و توسعه گاز، ۲.۹ 
هزار میلیارد تومان در انتقال گاز، ۲.۴ هزار 
میلیارد تومان در پروژه های پالایشگاهی و 
۴.۷ هزار میلیارد تومان در حوزه پژوهش 

سرمایه گذاری شده است.
چگنی با بیان اینکه امسال نیز در مجموع، 
۶۹.۳ هزار میلیارد تومان ســرمایه گذاری 
پیش بینی شده اســت، گفت: از این رقم، 
۳۴.۵ هزار میلیارد تومــان در پروژه های 
روستایی و شهری، ۲۳.۴ هزار میلیارد تومان 
در پروژه های مهندسی و توسعه گاز، ۲.۴ 
هزار میلیارد تومان در پروژه های انتقال گاز و 
۹ هزار میلیارد تومان در بخش پالایشگاهی 

پیش بینی شده است.
چگنی با بیان اینکه امسال شاهد افزایش ۱۶ 
درصدی صادرات گاز و ۲۲ درصدی گاز مایع 
)ال پی جی( بودیم، اظهار کرد: تمدید قرارداد 
صادرات گاز به عراق در حال نهایی سازی 
است. وی افزود: ترکیه هم مایل به تمدید 
قرارداد خرید گاز از ایران است، ضمن اینکه 

مذاکرات برای صادرات گاز به عمان، احیای 
قرارداد پاکستان و تجارت گاز با روسیه ادامه 
دارد و کشــورهای اروپایی مذاکراتی برای 
واردات گاز از ایران از مسیر ترکیه با ما انجام 

داده اند که هنوز به ثمر ننشسته است.
مدیرعامل شــرکت ملی گاز ایران گفت: با 
تسویه بدهی ترکمنســتان در سه قسط، 
حجم سوآپ گاز از این کشــور را از روزانه 
۴.۵ به ۸ میلیون مترمکعب رســانده ایم. 
چگنی تصریح کرد: طبق تازه ترین بولتن 
آماری سازمان کشورهای صادرکننده نفت 
)اوپک(، خالص صادرات گاز ایران در سال 
۲۰۲۲ و ۲۰۲۱ میــلادی به ترتیب حدود 
۱۸.۷۹ و ۱۸.۴۳ میلیــارد مترمکعب بوده 
و نسبت به سال ۲۰۲۰، بیش از ۶۰ درصد 

رشد داشته است.
وی تصریح کرد: جهش صادرات گاز در دو 
سال گذشته در حالی رقم خورد که ایران از 
ســال ۱۴۰۰ به صورت جدی وارد ناترازی 
گاز در فصل زمستان شــده، اما نه تنها به 
تعهدهای صادراتی خود در طول سال عمل 

کرده، بلکه این مقدار را افزایش داده است.

جلسه شورای قیمت گذاری کالاهای اساسی 
کشاورزی برگزار می شود. ۳۰ مرداد ۱۴۰۲ 
جلسه شــورای قیمت گذاری محصولات 
اساسی کشــاورزی برگزار می شود. تعیین 
قیمت ۳۲ قلم کالای اساســی شــامل ۱۷ 
محصول زراعی و ۱۵ قلم باغی در سال زراعی 
جدید ۱۴۰۲-۱۴۰۳ بوده که هر ســال در 
نیمه نخست سال مشخص می شود. یکی 
از این اقلام گندم بوده که امســال پیش از 
موعد مقرر برگزار شــد. در آخرین جلسه 
شــورای قیمت گذاری محصولات اساسی 
کشــاورزی در دوره سرپرست وزارت جهاد 
کشــاورزی )۱۶ اردیبهشت( قیمت جدید 
خرید تضمینی گندم ۱۵ هزار تومان در هر 
کیلو اعلام شد؛ ۱۱.۵۰۰ قیمت پایه، ۱۵۰۰ 
یارانه برای کمک به خرید کود و ۲ هزار تومان 

نیز جایزه تحویل گندم به دولت.
علی قلی ایمانــی، مدیرعامــل بنیاد ملی 
گندم کاران دربــاره میــزان خرید گندم 
تا ابتــدای هفته جاری گفــت: تاکنون ۱۰ 
میلیون تن گندم از سوی دولت خریداری 
شده است. نخستین خرید تضمینی گندم 

برای فروردین ماه بوده که گندم های استان 
سیســتان خریداری شــد و آخرین خرید 

مربوط به استان آذربایجان شرقی است.
وی دربــاره پرداخــت هزینــه گندم های 
خریداری شده به کشاورزان افزود: اگر مبنای 
خرید تضمینی عدد ۱۵ هــزار تومان برای 
هر کیلو گرم باشد مجموع پول گندم های 
تحویلی ۱۵۰ هــزار میلیارد تومان )همت( 
می شود که ۶۲ هزار میلیارد تومان آن معادل 
حدود ۴۲ درصد پرداخت شد. اما اگر مبنا 
را قیمت پایه )۱۱.۵۰۰ تومان( و مورد نظر 
دولت در نظر بگیریم می توان گفت ۴۸ درصد 

مطالبات تسویه شده است.
پیش تر وزیر جهاد کشاورزی در پاسخ به این 
پرسش مهر که مطالبات معوق گندم کاران 
چه زمانی تسویه می شود عنوان کرد، تا پایان 
مرداد مبلغ قابل توجهی از هزینه ها از سوی 
دولت پرداخت خواهد شد. ایمانی درباره این 
عدد به عدد ۲۰ هزار میلیارد تومان اشاره کرد 
و گفت: قرار است از محل هدفمندی یارانه ها 
و کمک ســایر نهادهای متولــی این مبلغ 

پرداخت شود.

وی درباره زمان تســویه کامــل هم یادآور 
شد: یکی از بحث های بین مجلس شورای 
اسلامی و دولت این اســت که نمایندگان 
خانه ملت عنوان می کننــد ۱۰۴ همت در 
ردیف بودجه ۱۴۰۲ به تصویب رسیده علاوه 
بر اینکه مبلغ ۳۰ همت نیز قرار است در قالب 
تسهیلات بانکی پرداخت شود. بنابراین ۱۳۴ 
همت اعتبار برای خریــد تضمینی گندم 
تعیین شــده اما تنها ۶۲ همت بین گندم 
کاران توزیع شده است. به گفته نمایندگان 
مجلس اگر دولت تأمین منابع کرده و ۱۳۴ 
همت را پرداخت کند مجلــس برای باقی 
اعتبار مورد نیاز با جا به جایی برخی متمم ها 

موضوع را تصویب می کند.
وی ادامــه داد: در این راســتا گندم کاران 
آذربایجان شرقی، زنجان، اردبیل و بخشی 
از کردســتان هنوز پولی دریافت نکرده اند؛ 
استان گلستان نیز بخشی از مبلغ ۱۱.۵۰۰ 
تومان را دریافــت نکرده اســت. از این رو 
هنگامی که اصل مبلــغ پایه هنوز پرداخت 
نشده زمان واریز مابه التفاوت پول گندم در 

هاله ای از ابهام قرار دارد.

ثبت نام جدید سهام عدالت فعلا منتفی استصادرات ۲۸۰ میلیون دلار فرش ماشینی

عدم پرداخت ۵۸ درصد مطالبات گندمکارانافزایش ۱۶ درصدی صادرات گاز 
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دبیرکانون پرورش دهندگان مرغ گوشتی گفت: 
با توجه به مازاد عرضه در برابر تقاضا، قیمت مرغ 
در بازار کاهش یافته است که با استمرار این روند 
قیمت مرغ به تعادل می رســد. پرویز فروغی از 
آرامش بازار مرغ خبــر داد و گفت: بــا توجه به 
افزایش عرضه مرغ، التهابات قیمت در بازار کاهش 
یافته است که پیش بینی می شود با استمرار این 

روند بازار به تعادل برسد.
او قیمت کنونی هرکیلو مرغ زنده را ۵۸ هزارتومان 
اعلام کرد و افــزود: با توجه به نــرخ کنونی مرغ 
زنده، مرغ گرم نباید بیــش از ۸۰ هزارتومان در 

بازار عرضه شود و فروش با نرخ های ۱۰۰ تا ۱۲۰ 
هزارتومان گرانفروشی است و ارتباطی به مرغدار 
ندارد. فروغی ادامه داد: تازمانیکه زیربنای صنعت 
درست نشود، نوســانات بازار بصورت سینوسی 
ادامه دارد به طوریکه گاهــی مازاد تولید به ضرر 
مرغداران اســت و در مقطع دیگر بدلیل کاهش 
عرضه، قیمت برای مصرف کننده بالاست. از این 
رو تنظیم بازار مرغ به سیاست و برنامه ریزی دولت 

بستگی دارد.
دبیرکانون پــرورش دهندگان مرغ گوشــتی با 
بیان اینکه قیمت گذاری دستوری راهکار تنظیم 

بازار نیســت، گفت: در بازار رقابتی مرغ، عرضه و 
تقاضا تعیین کننده قیمت است و از طرفی دولت 
با واگذاری امور به تشــکل ها و تامیــن به موقع 

نهاده های دامی تنها باید بر بازار نظارت کند.
او با بیان اینکه ۱۳۰ میلیون قطعه جوجه ریزی در 
ماه جوابگوی نیاز کشور است، گفت: در مقاطعی 
که مازاد تولید داریم، مسئولان به فکر تولیدکننده 
نیســتند و در مقاطعی که قیمت بالاســت وارد 
میدان می شوند، درحالیکه اتخاذ چنین سیاستی 
منجر به کاهــش تولید و خــروج تولیدکننده از 

چرخه تولید می شود.

معاون صنایــع عمومــی وزارت صنعت، معدن 
و تجارت با اشــاره به افزایــش کیفیت قطعات و 
لــوازم یدکی خــودرو تولیــد داخل، گفـــت: 
درگذشــته عمده کالاهــای داخلــی، ضمانت 
 کالایی نداشــت، اما هم اکنــون حداقل ضمانت 

کالاها ۹ ماه است.
محمدمهدی بــرادران، معــاون صنایع عمومی 
وزارت صنعت، معدن و تجارت در حاشیه برگزاری 
هجدهمین دوره نمایشــگاه بین المللی قطعات، 
لوازم و مجموعه های خودرو افزود: رشــد تولید 
قطعات اصل و قطعات داخلــی باتوجه به اینکه 
بازار قطعات قاچاق و تقلبی محدود شده، توسعه 
پیدا کرده و بیشترین رشد تولید در سال گذشته، 
مربوط به گروه قطعات یدکی خودرو داخلی بوده 

است.
وی با اشــاره به افزایش کیفیــت قطعات و لوازم 
یدکی خودرو تولید داخل، گفت: نظارت ها را هم 

در تولید و هم در عرضه و ضمانت ادامه می دهیم 
تا به نوعی رضایت عمومی مردم حاصل شــود و 
مطمئن شــویم که هیــچ کالای تقلبی و کالای 

قاچاق در سطح بازار عرضه نمی شود.
معاون صنایع عمومی وزارت صمت با بیان اینکه 
کالاها دارای ضمانت، کیفیت لازم و اســتاندارد 
هســتند و با همکاری ســازمان ملی استاندارد 
پس از ۱۰ سال به روزرسانی شده اند، تاکید کرد: 
در گذشــته عمده کالاهای مان ضمانت کالایی 
نداشــت، اما هم اکنون حداقل ضمانت کالاها ۹ 
ماه است و رضایت مندی مشتریان در مقایسه با 

سال های قبل هم افزایش داشته است.
وی با بیان اینکه امروز شاهد رونمایی محصولات 
جدید توسط شرکت های دانش بنیان در این حوزه 
هســتیم، اضافه کرد: هم در عرصه تولید و هم در 
عرصه ضمانت کالا، رقابت جذابی شــکل گرفته 
اســت. برادران همچنین یادآور شد: هر کالایی 

یک شناسه رهگیری دارد و این شناسه مختص 
آن کالاســت و مردم در این  صورت از اصل بودن 
کالای خریداری شده مطمئن می شوند. در نهایت 
خریدار وقتی شناسه محصول را وارد می کند، از 

مشخصات آن معطل می شود.
وی در ادامه خاطرنشــان کرد: صورت حســاب 
الکترونیکی که فروشــندگان مجــاز در هنگام 
خرید، چه به صــورت حضوری و چــه به صورت 
مجازی عرضه می کنند، به مشتری از لحاظ اصل 
بودن کالا اطمینان خاطر می دهد. معاون صنایع 
عمومی وزارت صمت همچنین گفت: خریداران از 
طریق کد رهگیری می توانند از سامانه ای که خرید 
می کنند، ضمانتنامه دریافت کنند و این شناسه 
فروش، تبدیل به شناسنه ضمانت کالا شود که این 
باعث رشد این صنعت می شود. همچنین موجب 
شده تا خریداران کالاهای دســت دوم و با آلیاژ 

پایین را از نو تشخیص دهند.

کاهش حقوق گمرکی اقلام دارویی فصل ۳۰ کتاب 
مقررات صادرات و واردات و کاغذ ترمال سونوگرافی از ۴ 
به یک درصد ابلاغ شد. سازمان توسعه تجارت ایران در 
نامه ای به گمرک ایران موضوع کاهش حقوق گمرکی 
اقلام دارویی فصل ۳۰ کتاب مقررات صادرات و واردات 
و کاغذ نرمال سونوگرافی از ۴ به یک درصد را ابلاغ کرد.
در این نامه آمده است: به پیوست تصویر نامه شماره 
۴۱۶۰۸/۶۵۵ مورخ ۱۷/۵/۱۴۰۲ معاون وزیر و رئیس 
سازمان غذا و دارو در پاســخ به استعلام این دفتر در 
خصوص فهرست کد تعرفه های اقلام دارویی )موضوع 
مفاد بند )ب( تبصره )۷( قانون بودجه ســال ۱۴۰۲( 
ارســال و به استحضار می رســاند کلیه اقلام دارویی 
مندرج در فصل ســی ام کتاب مقــررات صادرات و 
واردات مشمول کاهش حقوق گمرکی از )۴( به )۱( 
درصد بر اساس مفاد بند )ب( تبصره )۷( قانون بودجه 

سال ۱۴۰۲ هستند لذا مراتب جهت استحضار و اقدام 
مقتضی ارسال می گردد. ضمناً خاطر نشان می سازد 
کاهش حقوق گمرکی از )۴( به )۱( درصد برای واردات 
دارو مواد اولیه دارو تجهیزات و ملزومات و لوازم مصرفی 
پزشکی و مواد اولیه آنها و شیر خشک اطفال )موضوع 
قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل کشور و مصوبه شورای 
عالی هماهنگی اقتصادی ســران قوا( ذیل هر یک از 
ردیف تعرفه های فصول مختلف کتاب، موکول به تأیید 
ســازمان غذا و دارو و وزارت صنعت، معدن و تجارت 
)حسب مورد در سامانه گمرک ایران است. همچنین 
در نامه دیگری موضوع کاهش حقوق گمرکی کاغذ 
نرومال ســونوگرافی از ۴ به یک درصد بر اساس مفاد 
بند )ب( تبصره )۷( قانون بودجه ســال ۱۴۰۲ ابلاغ 

شده است.
در این نامه آمده است: پیرو نامه مورخ ۲۵/۳/۱۴۰۲ 

موضوع اعلام فهرست تجهیزات و ملزومات پزشکی 
مشمول کاهش حقوق گمرکی بر اساس مفاد بند )ز( 
تبصره )۶( قانون بودجه سال ۱۴۰۲ به پیوست تصویر 
نامه شماره ۴۰۷۶۱/۶۵۵ مورخ ۱۵/۰۵/۱۴۰۲ معاون 
وزیر و رئیس سازمان غذا و دارو در خصوص اضافه شدن 
»کاغذ نرمال سونوگرافی« به فهرست مذکور ارسال 
می گردد. ضمناً خاطر نشان می سازد کاهش حقوق 
گمرکی از )۴( به )۱( درصد برای واردات دارو مواد اولیه 
دارو تجهیزات و ملزومات و لوازم مصرفی پزشکی و مواد 
اولیه آنها و شیر خشــک اطفال موضوع قانون بودجه 
سال ۱۴۰۲ کل کشور و مصوبه شورای عالی هماهنگی 
اقتصادی کشور ذیل هر یک از ردیف تعرفه های فصول 
مختلف کتاب، موکول به تأیید ســازمان غذا و دارو و 
وزارت صنعت، معدن و تجارت )حسب مورد در سامانه 

گمرک ایران است.

رئیس اتحادیه آهنکاران ساختمان، درب و پنجره 
ساز فلزی و جوشکاری تهران با انتقاد از عملکرد اداره 
آب در عدم توجه به تعهدات خود نسبت به مدیریت 
آب در شهرک های صنعتی فعالان این صنف گفت: 
متاسفانه در شهرک صنعتی خاوران که یکی از محل 
های اســتقرار فعالان این صنف می باشد اداره آب 
مدیریت آب شهرک را از مسئولان تحویل نمی گیرد 
که همین امر مشکلات متعددی را ایجاد کرده است.

محمدیوســف نام آور، رئیس اتحادیــه آهنکاران 
ساختمان، درب و پنجره ســاز فلزی و جوشکاری 
تهران در توضیح مطلب فوق بیان کرد: بعد از اجرای 
تبصره ۴ ماده ۲۶ قانون نظام صنفی مبنی بر انتقال 
برخی مشاغل آلاینده و مزاحم از سطح شهر تهران، 
صنف ما نیز مشمول این ماده گردید. بر این اساس 
دو شهرک صنعتی خاوران و دودانگه برای انتقال و 

اسکان صنف در نظر گرفته شد.
وی ادامه داد: متاسفانه با انتقال فعالان صنف به این دو 
شهرک، مشکلات عدیده ای گریبانگیر ما شد. در حال 
حاضر مهمترین چالش؛ عدم تحویل مدیریت آب 
شهرک صنعتی بویژه در شهرک صنعتی خاوران از 
سوی اداره آب است که به معضل بزرگی برای فعالان 

مستقر در این شهرک تبدیل شده است.
نام آور با بیان اینکه ما سازمان یا اداره آب نیستیم که 
مســئولیت اداره و تامین آب شهرک را انجام دهیم 
تاکید کرد: تمام امکاناتی که در حال حاضر در شهرک 
وجود دارد صفر تا صدش را خود مردم یعنی فعالان 
مستقر در شهرک تقبل و ایجاد کرده اند. با این وجود 
آماده ایم تمام امکانات موجود از پمپ های آب، چاه 
ها و منبع های آب، لوله کشی هایی که انجام شده و 
کنتورها را تحویل بدهیــم و اداره آب مدیریت را به 
عهده بگیرد و از ید ما خارج شــود. یعنی مسئولیت 

اداره آب شهرک دست سازمان آب بیفتد.
رئیس اتحادیه آهنکاران ساختمان، درب و پنجره ساز 

فلزی و جوشکاری تهران با ابراز تاسف از شرایط کنونی 
تصریح کرد: متاسفانه اداره آب مسئولیت تامین و اداره 
آب را از مسئولان شهرک بویژه در شهرک خاوران 
تحویل نمی گیرد. هیچگونه تعهدی را نمی پذیرد 
و می گوید خود واحدهای صنفی مستقر در شهرک 
باید آن را قبول کنند. در واقع تمام مسئولیت ها را از 
خودشان سلب و به گردن فعالان شهرک انداخته اند.

وی ادامه داد: بسیار رایزنی کردیم و همه مسئولان 
منطقه در جریان این مشکل هستند و همه هم می 
خواهند این موضوع حل شود؛ اما متاسفانه مسئولان 
اداره آب این مسئولیت را نمی پذیرد. اعضای صنف 
بشدت درگیر این مشکل هستند. وقتی شهرکی با 
آن عظمت آب ندارد، برق ندارد کارفرماهایی که آنجا 

هستند متضرر می شوند.
نام آور همچنین اشاره کرد: در هر یک از این شهرک ها 
دو سایت داریم و تمام صنف در و پنجره ساز و اسکلت 
فلزی در آن مســتقر هســتند و فقط جوشکاران و 
داربستی ها در داخل شهر باقی ماندند. بعد از انتقال به 
شهرک صنعتی خاوران علاوه بر مشکل آب که اشاره 
شد چالش های دیگری نیز وجود داشت که از طریق 
اتاق، اتحادیه و همکاران حل شد. در حال حاضر علاوه 
بر آب، مسئله قطعی برق نیز برای صنف چالش برانگیز 
است هرچند تا حدودی توانسته ایم با هماهنگی های 

لازم این مشکل را تعدیل کنیم.
وی در خصوص چالش برق صنف بیان کرد: متاسفانه 
تا پیش از این هفته ای دو روز، برق فعالان این صنف 
قطع و به دنبــال آن آب هم قطع می شــد. دو روز 
قطعی برق و آب در هفته یعنی تعطیلی دو روز کاری 
و بیــکاری کارگران. بعضی از صاحبــان کارگاه ها، 
مستاجر هستند؛ اما با این رویه مجبورند حقوق ۳۰ 
روز را برای ۱۵ روز کار به کارگر پرداخت کنند و این 

مشکل بزرگی برای آنهاست.
رئیس اتحادیه آهنکاران ساختمان، درب و پنجره ساز 

فلزی و جوشکاری تهران اضافه کرد: با رایزنی هایی 
که با اداره برق انجام شد در حال حاضر روز دوشنبه 
از ساعت ۱۲ تا ۶ بعد از ظهر و چهارشنبه از ۱۱صبح 
تا ۱۱ شب برق قطع می شود. اگر هفته ای یک روز 
باشد خیلی بهتر خواهد شد که متاسفانه به دلایلی 
این فعلا امکان ندارد. وی تاکید کــرد: اتحادیه در 
حد توان خودش در کنار مسئولان شهرک ها پیگیر 
رفع مشکلات است که بتوانیم سرویس های اولیه را 
برای فعالان و اعضای صنف مستقر در آنجا که بعضا 

معترض به شرایط هستند فراهم کنیم.
نام آور فعالیت افراد بدون پروانه کســب را از دیگر 
مشکلات صنف برشــمرد و گفت: یکی از مشکلات 
اتحادیه و ۹۰۰ عضو پروانه دار صنف، فعالیت افراد 
بدون پروانه کسب است. یکی از سخت ترین این افراد، 
تخلیه چاه ها را شامل می شود. اینها بدجوری مردم 
را اذیت می کنند و چون پروانه کسب ندارند اتحادیه 
نمی توانــد کاری بکند؛ هر چند کــه تمام تلاش و 

پیگیری های لازم را انجام می دهیم.
وی افزود: این افراد بدون داشــتن مــکان و آدرس 
درست و در بسیاری از موارد با استفاده از خانواده خود 
از بی اطلاعی و نیاز مبرم مردم سوء استفاده می کنند. 
مردم در برخی مواقع به خدماتی مانند باز کردن چاه 
یا لوله ها و فنر زدن نیاز شدیدی پیدا می کنند؛ لذا 
با استفاده از برچسب های تبلیغاتی با اولین دفتر به 
ظاهر لوله بازکنی تماس مــی گیرند غافل از اینکه 
با هزینه تراشی های آنچنانی و برخی برخوردهای 
غیرحرفه ای به لحاظ مالی و حتــی روحی و روانی 
اذیت می شوند. این افراد با بزرگ نمایی کار و با قیمت 
های بالاتر از نرخ اتحادیه کار ۵۰۰ هزار تومانی را با 
۵ میلیون تومان انجام می دهند. پرونده ای داشتیم 
که بابت یک فنر زدن ۸ میلیون تومان گرفته بودندکه 
 بهای آن بــا نرخ کارشناســی اتحادیهیک میلیون 

هزینه داشت.

رئیس اتحادیه توزیع کنندگان تجهیزات و لوازم 
پزشکی و آزمایشگاهی تهران از تولید بیش از ۶۰ 
درصد نیاز های این بازار از سوی تولیدکنندگان با 
همکاری شرکت های دانش بنیان خبر داد. قاسم 
نوده فراهانی، رئیس اتحادیــه توزیع کنندگان 
تجهیزات و لوازم پزشــکی و آزمایشگاهی تهران 
اظهار کــرد: پیش  از ایــن تمام نیاز هــای بازار 
تجهیزات پزشکی از طریق واردات تأمین می شد 
تا جایی که این بازار در اختیــار تولیدکنندگان 

چینی، ژاپنی، کره ای و اروپایی قرار داشت.
وی افــزود: در حال حاضــر توانســته ایم تا ۶۰ 
درصد نیاز بازار به تجهیزات پزشــکی را توسط 
تولیدکننــدگان داخلی با کمک شــرکت های 
دانش بنیان تأمین کنیم تا جایــی که امروزه در 

تأمین بسیاری از اقلام به خودکفایی رسیده ایم. به  
عنوان  مثال پیش  از این حتی نیاز بازار به سرنگ 
را از طریق ژاپنی ها تأمیــن می کردیم، اما امروزه 
در تولید این کالا به خودکفایی رسیده ایم و دیگر 

نیازی به واردات نداریم.
رئیــس اتحادیه توزیــع  کننــدگان تجهیزات و 
لوازم پزشکی و آزمایشگاهی تهران تصریح کرد: 
خوشبختانه کیفیت محصولات تولید داخل نیز 
مورد تائید پزشکان و دانشگاه های علوم پزشکی 
است. همین امر موجب شده برای تأمین برخی 
اقلام ارز از کشــور خارج نشــود. نــوده فراهانی 
خاطرنشــان کرد: برای رســیدن به خودکفایی 
کامل در بازار تجهیزات پزشــکی بایــد بتوانیم 
برای ورود به بخــش تولید تمامــی کالا ها گام 

برداریم، اما هنوز بســتر این امــر برای ما محقق 
نشده است. وی درباره تغییرات قیمت تجهیزات 
پزشکی در ســال جاری گفت: بدون شک قیمت 
آن دســته از کالا هایی که تولید داخل هســتند 
نسبت به ســال گذشــته تغییر زیادی نداشته 
اســت، اما نرخ اقلام وارداتی با توجه به نوسانات 
 قیمت ارز نسبت به سال گذشته تغییر معناداری 

پیداکرده است.
رئیس اتحادیه توزیع  کنندگان تجهیزات و لوازم 
پزشکی و آزمایشگاهی تهران یادآور شد: با توجه 
به گسترش فعالیت شرکت های دانش بنیان این 
امید را داریم که بتوانیم در بازار تجهیزات پزشکی 
بخش عمده ای از نیاز داخل را توسط شرکت های 

دانش بنیان تأمین کنیم.

رییس کمیسیون اصل ۹۰ 
مجلس با تاکیــد بر لزوم 
هدایت سرمایه های مردم 
بدون واســطه در مســیر 
تولید گفت: طی پنج سال 
گذشته، حجم سرمایه گذاری مردم در بازار سرمایه 

۱۸ برابر شده اســت، یعنی مردم خود را در مسیر 
اقتصادی پیــدا کرده اند. حجت الاســلام نصرالله 
پژمانفر در همایش ســرمایه گذاری و تامین مالی 
از بازار ســرمایه با بیان اینکه در شــرایط کنونی، 
گسست زیادی بین سرمایه و مسیرهایی که باید در 
آن قرار گیرد، وجود دارد، گفت: اگر در داخل کشور 
می توانستیم مدیریت درستی داشته و سرمایه ها را 
به سمت تولید سوق می دادیم، شاهد این گسست 

نبودیم. رئیس کمیســیون اصل ۹۰ مجلس افزود: 
ماموریت بانک ها آن است که سرمایه ها را گردآوری 
کرده و آن را در مســیر تولید قرار دهند، اما امروز 
شاهد گم کردن مسیر بانک ها هستیم و تبدیل به 
جریانی شده اند که به شدت اقتصاد کشور را تحت 

تاثیر قرار داده است.
پژمانفر با اعلام اینکه تاکنــون مقابله با بنگاه داری 
بانک ها در حد شــعار باقی مانده است، اظهار کرد: 

کمیســیون اصل ۹۰ مجلس شــورای اسلامی از 
ســال ۱۴۰۰ با پیگیری های جدی، مســیری که 
تسهیلات کلان بانکی طی می کند را تعیین کرد، 
لــذا در قانون بودجه ســال ۱۴۰۱ بانک ها موظف 
شدند هر ســه ماه یکبار به این کمیسیون گزارش 
 ســه ماهی از روند تخصیص تسهیلات کلان خود 

را ارایه دهند.
این نماینده مجلس تسهیلات بانکی بیش از ۱۰۰ 
میلیارد تومان را تسهیلات کلان نامید و گفت: در 
بودجه امســال بانک ها مکلف شده اند گزارش های 
مربوط به پرداخت تســهیلات بالای ۵۰۰ میلیارد 
ریال را به کمیسیون گزارش دهند. وی یکی از راه 
های مدیریت سرمایه را هدایت آن به سمت مسیر 
تولید دانســت و گفت: اگر این سرمایه ها به سمت 

تولید هدایت نشود، احساس ناامنی بوجود می آید، 
بنابراین باید کاری کنیم سرمایه ها در مسیر تولید 
باشــند  و همچنین بانک ها در مســیر اصلی خود 

حرکت کنند.
رئیس کمیسیون اصل ۹۰ مجلس شورای اسلامی 
اضافه کــرد: در ماه های آتی برخــی بانک ها توان 
ادامه حرکت در این مســیر را نخواهند داشت و به 
نظر می رسد اصلاحاتی در نظام بانکی کشور اتفاق 
خواهد افتاد. نماینده مردم مشهد و کلات در مجلس 
شورای اســلامی با تاکید به اینکه سرمایه ها بدون 
واســطه باید در حوزه تولید قرار گیرد، افزود: بازار 
سرمایه در کشور به طور جدی کار کند، باید مراقبت 
کنیم که بانک وظیفه خود را انجــام دهد و بتواند 
سیاستگزار باشــد، کمک کنیم که مردم احساس 

امنیت در این موضوع داشته باشند.
وی بیان داشت: اگر بتوانیم امنیت را در بازار سرمایه 
افزایش دهیم، به طور قطع مسیر سرمایه به سمت 
تولید بدون واسطه گری پیش خواهد رفت. رئیس 
کمیسیون اصل ۹۰ مجلس شورای اسلامی با تاکید 
بر لزوم هدایت سرمایه های مردم بدون واسطه در 
مسیر تولید گفت: طی پنج ســال گذشته، حجم 
سرمایه گذاری مردم در بازار سرمایه ۱۸ برابر شده 

اســت، یعنی مردم خود را در مسیر اقتصادی پیدا 
کرده اند. لذا اگر امنیت را در بازار سرمایه ارتقا دهیم 
به طور قطع مسیر سرمایه به ســمت تولید بدون 

واسطه هموارتر می شود.
حجــت الاســلام پژمانفــر خاطرنشــان کــرد: 
مجموعه هــای بزرگی در خراســان رضوی وجود 
دارد که می تواند در بازار سرمایه وارد شود، استان 
ظرفیت بزرگی در حوزه معــدن دارد که به فعلیت 
نرسیده است. وی با اشاره به ظرفیت بالای خراسان 
رضوی در صنعت هتلداری گفت: با توجه به اینکه 
سهم بیشتر بازار ســرمایه در تهران متمرکز شده 
است، بنابراین انتظار می رود سهم بازار سرمایه در 
استان خراسان رضوی هم توسعه یابد و از ظرفیت 
معدن و گردشگری به خصوص گردشگری سلامت 

این استان بهره مند شویم.
این نماینده مجلس عنوان کرد: یکی از ظرفیت های 
بالای این استان، حوزه خدمات بویژه ظرفیت های 
بالای هتلداری است، ۵۲ درصد هتل های کشور در 
مشهد مستقر است، این استان همچنین ظرفیت 
زیادی برای سرمایه گذاری در بازار سرمایه به سبب 
هم مرز بودن با کشورهای افغانستان و ترکمنستان 

دارد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

سرمایه گذاری مردم در بازار سرمایه ۱۸ برابر شد

هدایت کارآمد  نقدینگی در مسیر تولید

مرغ ارزان شد

قطعات یدکی خودرو دست کم ۹ ماه ضمانت دارند

کاهش حقوق گمرکی اقلام دارویی ابلاغ شد

ضرورت رفع قطعی برق در شهرک های صنعتی

تامین 60 درصد تجهیزات پزشکی با کمک دانش بنیان ها

ریشه کنی غیرمولدها از اقتصاد کشور
عبدالمجید شیخی، اقتصاددان 

اگر نقدینگی در خدمت بخش غیرمولد باشد، مســلما برای حال و روز اقتصاد کشور مضر است. رشد 
نقدینگی به خودی خود موضوع بدی نیست اما زمانی می توانیم از مثبت بودن آن سخن به میان آوریم 
که حجم اقتصاد یک کشور بسیار گسترده باشد در نتیجه در شرایط کنونی به ویژه با افزایش شدید این 
متغیر پولی در سال های گذشته کاهش رشد نقدینگی به ۲۷ ۵. درصد امر بسیار مثبتی تلقی می شود.

شروع کاهش نرخ رشــد نقدینگی به شروع دولت ســیزدهم بر می گردد به طوری که با سیاست های 
دولت آیت الله رئیســی می توانیم بگوییم کم کم شاهد فعال تر شــدن و زنده تر شدن بخش مولد در 
اقتصاد کشورمان هستیم. هر چند که همچنان بخش زیادی از نقدینگی در اقتصاد کشورمان به دست 
غیرمولدهاست و می توان گفت غیرمولدها بر مولدها برتری دارند ولی باید به سمت مهار تورم رفته و 
بتوانیم با سیاست های تشویقی و حمایتی از بخش مولد حمایت کرده تا غیرمولدها از اقتصاد کشورمان 

ریشه کن شوند.
بدون شک همین حمایت از بخش مولد اقتصاد کشور، مجوز دهی به کسب و کارهای بیشتر از طریق 
درگاه ملی مجوزها می توانند به این امر کمک شایانی کنند. در وضعیت فعلی شاهد افزایش صادرات 
نفت هستیم، ضمن آن که باید بیشتر به ســمت مبارزه با فرار مالیاتی حرکت کنیم تا نیاز به صادرات 
نفت که با تحریم ها روبرو است، کمتر شــود، چون میزان فرار مالیاتی در حال حاضر ۷ برابر آمار ارائه 

شده فعلی است.
انتظار می رود با تلاش بیشــتر دولت و بانک مرکزی، بهبود آمار تراز پرداخت ها و افزایش قابل توجه 
صادرات نفتی و غیرنفتی همزمان با کاهش نرخ رشــد نقدینگی و تورم نسبت به سال های اخیر ادامه 

داشته باشد و شاهد تحقق رشد تولید و مهار تورم باشیم.
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۲۰ درصد شرکت های دانش بنیان قابلیت تجاری سازی دارند
معاون توســعه شــرکت های دانش بنیان معاونــت علمی و فناوری ریاســت 
جمهوری گفــت: ۲۰ درصد شــرکت های دانش بنیــان فعال کشــور قابلیت 
تجاری ســازی محصولات خود را دارند. رضا اســدی فرد در حاشــیه بازدید از 
نمایشــگاه محصولات و دســتاوردهای پارک علم و فناوری اســتان سمنان در 
شــاهرود افزود: حدود ۲ هزار شرکت دانش بنیان کشــور که با ۱۰۰ نفر نیروی 
 انسانی فعال هســتند و بازار به نســبت خوبی دارند، می توانند محصولات خود 

را تجاری سازی کنند.
وی از اجرای طرح دسته بندی شــرکت های دانش بنیان خبر داد و گفت: برخی 
شرکت های نوپا به معنای واقعی نیاز به کمک های خاص در زمینه تسهیل شروع 
کسب و کار، یادگیری مهارت و همچنین تکمیل محصولات دارند که باید یکسری 
کمک های بلاعوض و یا وام های ترجیحی کم بهره به آنها تعلق گیرد. اسدی فرد با 
بیان اینکه شرکت های دانش بنیان کوچک مقیاس باید از شرکت های بزرگ جدا 
شوند، ابراز کرد: شرکت های بزرگی که تمرکز کار آنها در حوزه دانش بنیان است 
نیز باید از شرکت هایی که بخشی از فعالیت آنها در این حوزه است، جدا شوند تا 

مورد حمایت قرار گیرند.
معاون توسعه شرکت های دانش بنیان معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری 
ادامه داد: این دســته بندی موجب می شــود شرکت های نوپا رشــد کنند و به 
شرکت های بزرگتر تبدیل شوند و شــرکت هایی که بخشی از سبدشان در حوزه 
دانش بنیان است به سمت شــرکت هایی که تمرکز در این حوزه دارند، حرکت 
کنند. وی با بیان اینکه در دوره جدید فعالیت معاونت توسعه شرکت های دانش 
بنیان بازدید هر هفته از این شرکت ها در سراسر کشور در دستور کار قرار گرفته 
اســت، اظهار کرد: ظرفیت های بســیار خوبی در حوزه صنعت ماشین ســازی 
 و حوزه فــن آوری اطلاعات در شهرســتان شــاهرود وجود دارد کــه نیازمند 

حمایت هستند.
اســدی فرد با بیان اینکه باید ظرفیت های استانی به طرح های ملی وصل شوند، 
ابراز کرد: ارایه وام، تسهیل در کسب و کار، تسهیل در صدور مجوزهای بهداشتی و 
توسعه زیرساختی برخی از شرکت های دانش بنیان شهرستان شاهرود در دستور 
کار است. بازدید از کارخانه توربوژنراتور و کارخانه ریخته گری دقیق پارس، بازدید 
از نمایشگاه محصولات و دستاوردهای پارک علم و فناوری استان سمنان)شاهرود( 
و نشست هم اندیشی با شرکت های دانش بنیان از برنامه های سفر یکروزه معاون 

توسعه شرکت های دانش بنیان در شاهرود بود.
در این بازدید ابوطالب جلالی معاون اســتاندار و فرماندار ویژه شاهرود، محسن 
نظری رییس پارک علم و فناوری استان سمنان و جمعی دیگر از مسئولان حضور 
داشتند. پارک علم و فناوری استان سمنان دارای ۶ پردیس تملیکی در سراسر 

استان است.

ارائه تسهیلات مالی به دانش بنیانها و استارتاپهای حوزه 
علوم شناختی

با حمایت ستاد توسعه علوم فناوری های شناختی معاونت علمی ریاست جمهوری، 
تسهیلات مالی به شرکت های دانش بنیان و اســتارتاپ های فعال در حوزه علوم 

شناختی پرداخت می شود.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، به منظور 
کمک به توسعه کسب وکارها، تجاری ســازی محصولات و گسترش زیست بوم 
فناوری و نوآوری، شرکت ها و مراکز استارتاپی، دانش  بنیان ها و شتابدهنده های 
فعال در حوزه علوم شناختی می توانند از تسهیلات مالی تبصره ۱۸ قانون بودجه 

کشور بهره مند شوند.
براساس توافقی میان ستاد توسعه علوم و فناوری های شناختی و صندوق نوآوری 
و شکوفایی این تسهیلات مالی در قالب تبصره ۱۸ قانون بودجه ۱۴۰۲ در اختیار 
مراکز و شــرکت های فعال در حوزه علوم شــناختی قرار می گیرد. درچارچوب 
این توافق این تسهیلات بنا به درخواست متقاضیان تا سقف ۳۰ میلیارد ریال و 
با کارمزد چهار درصد از طریق معرفی این مراکز و شــرکت ها به بانک های عامل 
پرداخت می شود. دســت اندرکاران و صاحبان مراکز و شرکت های استارتاپی و 
دانش بنیان فعال در حوزه علوم شناختی می توانند با ثبت مدارک و درخواست 
تسهیلات تبصره ۱۸ قانون بودجه کشور ۱۴۰۲ در سامانه غزال صندوق نوآوری و 
شکوفایی و تایید ستاد توسعه علوم و فناوری های شناختی از تسهیلات مالی این 

قانون بهره مند شوند.

مرکز رشد و نوآوری بابلسر افتتاح شد
مرکز رشد و نوآوری بابلســر صبح امروز با حضور معاون علمی و فناوری رئیس 
جمهور افتتح شد. روح الله دهقانی فیروزآبادی در جریان سفر یک روزه خود به 

استان مازندران، مرکز رشد و نوآوری بابلسر را افتتاح کرد.
وی در حاشیه این مراسم در جمع خبرنگاران گفت: مرکز رشد و نوآوری بابلسر که 
با همت معاونت علمی و همکاری مسولان استانی راه اندازی شده و طی آن یک 
ساختمان قدیمی گمرک به یک فضای پر نشاط تبدیل شد. معاون علمی رئیس 
جمهور با بیان اینکه این مرکز رشد شروع به جذب شرکت های فناور کرده است، 
گفت: این اســتان با توجه به نیازهای زیادی که به ویژه در حوزه کشاورزی دارد، 
یکی از پایگاه های اصلی تولید کشور به شمار می رود و البته پتانسیل های زیادی 

در زمینه توسعه دارد.
دهقانی اظهار امیدواری کرد که این مرکز رشــد بتواند هر روز تیم های جوان و 
جدید را جذب کند و معاونت علمی نیز متناسب با فعالیت شرکت های دانش بنیان 
در حوزه های فناورانه، حمایت های متفاوت و متنوعی را به این شــرکت ها ارائه 

می کند.
وی ضمن بیان این مطلب که حمایت های ما در توســعه فناوری عموما در قالب 
تسهیلات بلاعوض است، بیان کرد: در راستای توسعه اقتصاد دانش بنیان و توسعه 
کسب و کارها نیز در قالب وام های کم بهره و ســرمایه در گردش حمایت های 

اعطا خواهد شد.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهور در ادامه گفت: با همتی 
که در مسوولان استان و شهرستان و این مرکز رشد وجود دارد امیدواریم در سال 
آینده شاهد شکوفایی بیشتر این مرکز باشیم. تجهیزات حوزه کشاورزی، طراحی 
نرم افزارهایی با هدف محافظت ار ســاختمان ها، دستگاه سورتینگ محصولات 
کشاورزی و تجهیزات پایش زمین از جمله دستاوردها و محصولات ارائه شده در 
این مرکز بودند که معاون علمی رییس جمهور ضمن بازدید از محصولات با فناوران 

و طراحان آن ها گفتگو کرد.
علی اصغر طهماســبی نژاد مدیر مرکز نواوری پارک علم و فناوری مازندران در 
حاشیه افتتاح مرکز رشد و نوآوری بابلسر گفت: ســاختمان این مرکز متعلق به 
گمرک بابلسر است و با تفاهم نامه امضا شده با پارک علم و فناوری، به این مرکز 

رشد اختصاص یافت.
وی ضمن اشــاره به اینکه پــارک علم و فنــاوری مازندران این ســاختمان را 
بازســازی کرد و ما این مرکــز را در اختیار شــرکتهای فناوری قــرار داده ایم، 
خاطرنشــان کرد: واحدهای فناور مستقر شــده در حوزه های شیمی، زیست، 
کشــاورزی، فناوری اطلاعات و بــرق و الکترونیک فعالیت دارنــد. مدیر مرکز 
نواوری پارک علم و فناوری مازندران ادامه داد: در این مرکز ۱۸ شرکت و هسته 
 فناور مستقر شدند که از ۳ شــرکت دانش بنیان، ۲ هســته فناور و ۱۳ شرکت 

واحد فناور می شوند.

اخبار

رییس پژوهشگاه بیوتکنولوژی 
کشاورزی ضریب نفوذ دانش 
در بخش کشاورزی کشور زیر 
پنج درصد است و سالانه حدود 
سه میلیارد دلار صرف واردات 
انواع نهاده های فناورانه کشــاورزی می شــود، بر لزوم 
توسعه کشاورزی دانش بنیان مبتنی بر فناوری های نوین 

کشاورزی برای رفع چالش های این بخش تاکید کرد.
دکتر صالحی جوزانی در ادامه با اشاره به برگزاری دومین 
رویداد فناوری های نوین کشــاورزی کــه در محل خانه 
نوآوری و فناوری ایران برپا شد، در خصوص ضرورت توسعه 
فناوری های نوین کشاورزی گفت: این رویداد یک روزه به 
همت پژوهشگاه بیوتکنولوژی کشاورزی و با همکاری ستاد 
توسعه اقتصاد دانش بنیان غذا و کشاورزی به منظور کمک 
به کاهش وابستگی بخش کشاورزی کشور به واردات برخی 
از نهاده های مهم فناورانه و در راستای تسریع تجاری سازی 
فناوری های مهم کشاورزی و با هدف انتقال و تجاری سازی 
فناوری های قابل عرضه، انجام پژوهش های تحقیق و توسعه 
سفارشی، رفع چالش ها و ایجاد افق های جدید و ایجاد و 
گسترش شبکه زنجیره ارزش در حوزه فناوری های نوین 

کشاورزی برگزار شد.
 وی با اشاره به انعقاد بی سابقه ۱۸ قرارداد بین پژوهشگاه 
بیوتکنولوژی کشاورزی و شرکت های دانش بنیان بخش 
خصوصی و چهار تفاهم نامه همکاری بین پژوهشــگاه 
و ســتاد توســعه اقتصاد دانش بنیان غذا و کشاورزی، 
سازمان دامپزشکی، ســازمان حفظ نباتات و همچنین 
تفاهم نامه همکاری بین سازمان تات و پژوهشگاه نیرو در 
این رویداد، این رویداد را زمینه ساز تشکیل زیست بوم 

نوآوری زیست فناوری در کشور عنوان کرد.
صالحی جوزانی خاطرنشان کرد: قراردادهای امضا شده 
در این رویداد یک روزه شامل قرارداد انتقال دانش فنی 
باکتری های اسید لاکتیک افزاینده کیفیت و ماندگاری 
سیلاژ ذرت و قرارداد توسعه و انتقال فناوری کود زیستی 
اختصاصی متحمل به گرما، قراردادهای توسعه و انتقال 
دانش فنی کود زیســتی حل کننده سیلیسیوم و کود 
زیستی مایع اکسیدکننده گوگرد، قرارداد انتقال دانش 
فنی پروبیوتیک گیاهی مبتنی بر سویه های تریکودرما 
متحمل به شوری و قرارداد همکاری پژوهشی استفاده 
از پروبیوتیک تریکودرما جهت افزایــش عملکرد دانه 
روغنی گلرنگ، قرارداد انتقال دانش فنی فرمولاسیون 

استارتر پنیر، قرارداد تولید هسته های اولیه سالم ارقام 
باغی بومی، قرارداد توســعه و انتقال دانش فنی تولید 
گیاه القاکننده هاپلوئید در خیار با روش ویرایش ژنومی، 
قرارداد توســعه و انتقال دانش فنی تولید کمپوست در 
دستگاه کمپوستر، قرارداد پروژه سفارشی دستیابی به 
لاین والد به منظور تولید گازهای هیبرید، قرارداد توسعه 
و انتقال دانش فنی اصلاح مولکولی سویا جهت مقاومت 
به آفات پروانه ای، قرارداد توســعه و انتقال دانش فنی 
 Brassica Carinata اصلاح مولکولی گیاه روغنــی
و قرارداد آمــوزش و ارائه مشــاوره تخصصی به منظور 
اصلاح مولکولــی کارای مقاوم به علف کــش، قرارداد 
توســعه و انتقال دانش فنی نانوحسگرهای تشخیص 
آلایندگی، قرارداد طراحی و راه انــدازی پایلوت تولید 
بهبوددهنده رشد گیاهی، قرارداد مشارکت در معرفی 
ارقام جدید گراس های سردســیر علوفــه ای و قرارداد 
توســعه و انتقال دانش فنی ســویه های پروبیوتیک با 

شرکت های دانش بنیان مرتبط بود.
 صالحی جوزانی تصریح کرد: در این مراســم همچنین 
قرارداد ایجاد، تاســیس و بهره برداری از مرکز نوآوری 
مشــترک بین پارک علم و فناوری آذربایجان شرقی و 
پژوهشگاه بیوتکنولوژی کشــاورزی، قرارداد واگذاری 
حق اســتفاده انحصاری از دانش فنی دو ســویه برتر 
باسیلوس تورنجینســیس با محیط کشت جهت تولید 
آفت کش و قرارداد واگذاری حق اســتفاده انحصاری از 
دانش فنی سوسپانســیون غلیظ میکروکپسوله و پودر 
وتابل در محصولات شــرکت بــرای تولید آفت کش ها 
بین مؤسسه تحقیقات گیاه پزشکی کشور و یک شرکت 
فناور، تفاهم نامه همکاری بین ســازمان حفظ نباتات و 
پژوهشگاه بیوتکنولوژی کشاورزی، تفاهم نامه همکاری 
بین ســازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی و 
پژوهشــگاه نیرو، تفاهم نامه همکاری بین ستاد توسعه 
اقتصــاد دانش بنیان غذا و کشــاورزی و پژوهشــگاه 
بیوتکنولوژی کشاورزی، تفاهم نامه همکاری بین سازمان 
دامپزشکی کشور و پژوهشگاه بیوتکنولوژی کشاورزی و 
تفاهم نامه همکاری بین ستاد توسعه اقتصاد دانش بنیان 
غذا و کشاورزی و شرکت بخش خصوصی به امضا رسید.

رییــس پژوهشــگاه بیوتکنولــوژی کشــاورزی در 
خصوص اهمیــت پرداختن به فناوری هــای نوین در 
بخش کشاورزی، گفت: طی ۳۰ ســال آینده )۱۴۳۰( 
بــا چالش های فزاینــده ای در حوزه کشــاورزی و غذا 
مواجه خواهیم بود. افزایش جمعیت کشــور تا حدود 
۱۰۲ میلیون نفر و افزایش ۵۰ میلیون تنی نیاز کشــور 
به محصولات کشــاورزی )از حــدود ۱۵۰ میلیون تن 

کنونی(، افزایش میانگین دما حداقل یک درجه و کاهش 
۳۰ درصدی منابع آب در دسترس )از ۱۰۰ میلیارد متر 
مکعب آب های تجدیدپذیر در کشــور بــه کمتر از ۷۰ 
میلیارد متر مکعب( و افزایش اراضی شــور کشــور که 
در حال حاضر نیز بالغ بر هفت میلیون هکتار اســت، از 

مهمترین این چالش ها هستند.
 صالحی جوزانی تصریح کــرد: در حالی این چالش ها را 
پیش رو داریم که ضریب نفوذ دانش در بخش کشاورزی 
کشور زیر پنج درصد اســت و سالانه حدود سه میلیارد 
دلار صرف واردات انواع نهاده های فناورانه کشــاورزی 
می شــود. رییس پژوهشــگاه بیوتکنولوژی کشاورزی 
با تاکید بر لزوم توسعه کشــاورزی دانش بنیان مبتنی 
بر فناوری های نوین کشــاورزی برای رفع چالش های 
بخش کشاورزی، خاطرنشان کرد: این فناوری ها شامل 
اصلاح ژنتیکی مبتنی بر ژنوم و ویرایش ژنی، مهندسی 
ژنتیک، بیوانفورماتیک و ابرداده ها، کشاورزی در فضای 
بسته، کشاورزی با آب دریا، کشاورزی در بیابان، گوشت 
مصنوعی، پرینتر سه بعدی، نانوتکنولوژی، ریزجلبک ها، 
پلتفرم بلاکچیــن )ارز دیجیتال(، کشــاورزی دقیق و 
هوشمند، پهپادها، فرآورده های زیستی، هوش مصنوعی 

و اینترنت اشیاء هستند.
صالحی جوزانی با اشاره به این که عمده این فناوری های 
نوین در حوزه زیست فناوری هستند، اظهار کرد: بازار 
بیوتکنولوژی دنیا حدود هزار و ۳۰۰ میلیارد دلار است 
که تا سال ۲۰۳۰ به حدود سه هزار میلیارد دلار خواهد 
رسید. البته سهم بخش کشــاورزی از این بازار جهانی 
حــدود ۲۰ درصد )۲۰۰ میلیارد دلار( اســت. به گفته 
وی، در حال حاضر حدود ۲۰۰ شــرکت دانش بنیان، 

هســته و واحد فناور مرتبط با بیوتکنولوژی کشاورزی 
در کشور فعال هســتند که ارزش محصولات تولیدی 
آنها حدود ۵۰۰ میلیون دلار اســت، در حالی که حتی 
اگر بخواهیم یک درصد بازار جهانی این محصولات را در 
اختیار داشته باشیم، ارزش محصولات این بخش باید به 
حداقل دو میلیارد دلار افزایش یابد. به نقل از پژوهشگاه 
بیوتکنولوژی کشاورزی، دکتر صالحی خاطرنشان کرد: 
در حال حاضر در زمینه دانش بیوتکنولوژی کشاورزی 
در رتبه ۱۵ تا ۲۰ دنیــا و از لحاظ تولید محصولات این 

حوزه در رتبه ۳۰ تا ۴۰ دنیا هستیم. 
رییس پژوهشگاه بیوتکنولوژی کشــاورزی در ادامه با 
تاکید بر اهتمام پژوهشــگاه برای ایفای نقش پررنگ تر 
در رفع چالش ها و توسعه زیســت فناوری و نانوفناوری 
کشاورزی در کشور، گفت: زنجیره ارزش محصولات ۱۴ 
حلقه دارد که در حوزه بیوتکنولوژی کشاورزی برخی از 
آنها خوب عمل نمی کنند. بدین ترتیب ارکان ذی نفع در 
حوزه این فناوری انسجام لازم را ندارند. تجربه پژوهشگاه 
در زمینه تجاری سازی دســتاوردهای تحقیقاتی به ما 
نشان داده هر جا بخش پژوهش، بخش خصوصی و حوزه 
اجرا کنار هم قرار گرفته اند، موفق بوده ایم؛ بر این اساس 

تصمیم گرفتیم این شبکه ها را تشکیل دهیم. 
 صالحی جوزانی خاطرنشــان کرد: در این راســتا یک 
مدل عملیاتی برای تســریع تجاری ســازی فناوری  ها 
و افزایش اثربخشــی در پژوهشــگاه طراحی کردیم و 
تصمیم به برگزاری رویدادهایی در زمینه فناوری های 
نوین کشاورزی گرفته شد. نخســتین دوره این رویداد 
مردادماه سال گذشته و دومین دوره آن در ۲۵ مردادماه 

جاری برگزار شد.

ضریب نفوذ دانش در بخش کشاورزی زیر ۵ درصد است

توسعه کشاورزی دانش بنیان در کشور
News kasbokar@gmail.com

انجمن فعالان زیســت بوم دانش بنیــان و نوآور قرآن 
مجید با برپایی نخستین مجمع عمومی موسسین این 
انجمن به میزبانی ستاد توسعه فناوری های فرهنگی 
و نرم در محل معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش 

بنیان، تشکیل شد.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، با تشکیل مجمع عمومی مؤسسین 
انجمن فعالان زیســت بوم دانش بنیان و نوآور قرآن 
مجید، این انجمن به منظور حمایت از منافع مشترک 
حرفه  ای، رشد جایگاه اقتصادی و اجتماعی فعالیت های 
دانش بنیان و خلاق و فناور و نوآور قرآنی و ساماندهی 
امور مربوطه، حفظ تــوازن، نظم و فراهم کردن امکان 
بهره برداری بیشتر از سرمایه گذاری و تولید، استفاده 
و انتقال تجربیات علمی  و عملی دست اندرکاران و به 
هنگام کردن آن برای نیل به اهداف قانونی توسعه در 
اینگونه موارد، حمایت از بهبود فضای فعالیت های قرآنی 

و پاسخگویی به مشکلات و نارســایی ها در چارچوب 
قوانین موضوعه کشور و دفاع از حقوق و منافع مشروع 
و قانونی فعالان دانش بنیان و خلاق و فناور و نوآور عضو 
با نام انجمن فعالان زیست بوم دانش بنیان و نوآور قرآن 

مجید تشکیل شد.
طبق اساسنامه انجمن فعالان زیست بوم دانش بنیان و 
نوآور قرآن مجید، فعالان حقوقی خصوصی )غیردولتی( 
دانش بنیان یا خلاق یا فناور یا نــوآور که حداقل یک 
خدمت یا محصول قرآنی تایید شــده توســط مراجع 
ذی صلاح از جمله معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاســت جمهوری یــا پارک های علم و 
فناوری یا مراکز رشد یا کارخانه های نوآوری یا هر نهاد 
ذی صلاح که در قانون های جاری کشور تعیین شود، 

داشته باشند می توانند به عضویت انجمن درآیند.
از جمله وظایف و اختیارات انجمن، پیگیری حقوق و 
منافع فعالان دانش بنیان و خلاق و فناور و نوآور قرآن 

و عترت عضو انجمن از طریق جلــب حمایت مراجع 
و ســازمان های دولتی و خصوصی، تــلاش در جهت 
حفظ و حمایت و توسعه کسب و کارهای دانش بنیان و 
خلاق و فناور و نوآور در حوزه قرآن و عترت، ایجاد زیر 
ساخت های مناسب برای تعامل بیشتر بین فعالیت های 
دانش بنیان و خلاق و فناور و نــوآور قرآن و عترت در 
راستای منافع مشترک فعالان زیســت بوم نوآوری، 
تلاش در جهت توانمند ســازی دانش مدیریت کسب 
و کار فعالیت های دانش بنیــان و خلاق و فناور و نوآور 
قرآن و عترت از طریق افزایش تعامل، ایجاد هم افزایی و 
انتقال تجربیات فعالان این زیست بوم با یکدیگر است.

ارائه بازخورد و آسیب شناســی اجرای قوانین و مقررات 
مرتبط با فعالیت های دانش بنیان و خلاق و فناور و نوآور 
قرآن و عترت به مراجع ذیربط، ارائه راهکارها و پیشنهادات 
اجرایی به مراجع تصمیم ساز و تصمیم گیرنده حاکمیتی 
در جهت بهبود فضای کسب و کار فعالیت های دانش بنیان 

و خلاق و فنــاور و نوآور قرآن و عتــرت، تبادل نظر بین 
اعضا در جهت اســتقرار نظام مدون، مطلوب و صحیح 
طبقه بندی کســب و کارهای مختلف در حوزه اقتصاد 
دانش بنیان و خــلاق و فناور، اظهار نظر کارشناســی و 
مشــورت با ادارات دولتی و ســازمان های خصوصی در 
رابطه با تهیه دستورالعمل، آیین نامه ها و مقررات مربوط 
به فعالیت های دانش بنیان و خلاق و فناور و نوآور قرآن و 

عترت از دیگر وظایف و اختیارات انجمن است.
در این نشست که با میزبانی ستاد توسعه فناوری های 
فرهنگی و نرم در محل معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنان برگزار شد، پنج عضو از اعضای هیات مدیره 
به همراه عضو علی البدل و یک نفــر بازرس به همراه 
یک نفر علی البدل در انمجمن مشخص شدند. انجمن 
مذکور دارای شخصیت حقوقی و مالی مستقل است و 
به  صورت صنفی، حرفه  ای، تخصصی، غیرسیـاسی و 

غیر انتفاعــی فعالیت می کند.

رئیس هیأت مدیره شرکت ارتباطات زیرساخت گفت: 
توسعه زیرساخت های ارتباطی، بهینه سازی و به روز 
رســانی شــبکه های ارتباطی از مهم ترین برنامه های 
آینده شرکت ارتباطات زیرســاخت است. به گزارش 
وزارت ارتباطات و فنــاوری اطلاعات، مجمع عمومی 
صاحبان سهام شــرکت ارتباطات زیرســاخت برای 
تصویب صورت هــای مالی منتهی به ســال ۱۴۰۱ با 
حضور علی اصغر انصاری معاون برنامه ریزی و نظارت 
راهبردی وزیر ارتباطات، محمد جعفرپور، مدیرعامل 
شرکت ارتباطات زیر ساخت و اعضای مجمع، بازرس 

و حســابرس قانونی برگزار شــد. در این جلسه که به 
ریاست علی اصغر انصاری معاون برنامه ریزی و نظارت 
راهبردی وزیر ارتباطــات به عنوان نایب رئیس مجمع 
تشکیل شد، نمایندگانی از ســازمان برنامه و بودجه 
کشــور، وزارت امور اقتصادی و دارایی، وزارت دفاع و 
پشتیبانی نیروهای مســلح، وزارت کار، تعاون و رفاه 
اجتماعی به عنوان صاحبان ســهام شرکت ارتباطات 

زیرساخت حضور داشتند.
در ابتدای این جلســه محمد جعفرپور، رئیس هیأت 
مدیره شرکت ارتباطات زیرساخت در گزارشی عملکرد 

شرکت در یک سال گذشــته و همچنین برنامه های 
آتی را تشریح کرد. توسعه زیرســاخت های ارتباطی، 
بهینه سازی و بروز رسانی شبکه های ارتباطی، افزایش 
درآمدهای شرکت از طریق ایجاد سرویس های جدید، 
ترانزیت داده و… از مهم ترین برنامه های آینده شرکت 

ارتباطات زیرساخت عنوان شد.
در ادامــه انصــاری رئیس جلســه مجمــع عمومی 
صاحبان سهام شــرکت ارتباطات زیرســاخت، ثابت 
ماندن تعرفه های ارتباطی را از جملــه موانع افزایش 
درآمدی این شــرکت عنوان کرد و با تاکید بر اینکه با 

توجه به سیاست های کلی در کشور برای افزایش پیدا 
نکردن تعرفه های ارتباطی گفت: ضروری است شرکت 
ارتباطات زیرساخت برای جبران منابع درآمدی، مدل 
درآمدی خود را تغییر دهد و ترانزیت بین المللی داده را 
به عنوان یک منبع درآمدی جدی مورد توجه قرار دهد.
در این جلسه با ارائه گزارش حسابرسی توسط حسابرس 
مستقل و بازرس قانونی و بحث و بررسی موضوع توسط 
اعضای مجمع عمومی و پاسخ مدیران شرکت ارتباطات 
زیرساخت، گزارش سالیانه صورت های مالی منتهی به 

سال ۱۴۰۱ به تصویب اعضای مجمع رسید.

دبیر ستاد توسعه اقتصاد دانش بنیان ماشین سازی و تجهیزات صنعتی، از ساخت 
تجهیزات صنایع غذایی توسط دانش بنیان ها و صادرات آن به اروپا و کانادا خبر داد. 
یکی دیگر از سلسله نشست های خبری ستادهای معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری برگزار شد. در این نشست، محمدمهدی هادوی، دبیر 
ستاد توسعه اقتصاد دانش بنیان ماشین ســازی و تجهیزات پیشرفته صنعتی در 
جمع خبرنگاران حاضر شد و از برنامه ها و فعالیت های این ستاد تازه تأسیس گفت .

هادوی در خصوص نحوه و ضررورت شکل گیری ستاد توسعه اقتصاد دانش بنیان 
ماشین سازی و تجهیزات پیشرفته صنعتی گفت: ما در کشور صنایعی مانند صنعت 
فولاد و مس داریم که محصول محور هستند، اما حوزه ماشین سازی صنعت ساز 
است. قبلا در معاونت علمی، برنامه ای تحت عنوان توسعه ماشین سازی شکل گرفت 
و در حال حاضر این برنامه تبدیل به ستاد شده است. این ستاد وظیفه ورود به حوزه 

ساخت تجهیزات صنعتی را دارد. وی مأموریت اصلی ستاد را نفوذ فناوری و دانش روز 
به صنایع عنوان کرد و اظهار داشت: ستاد توسعه اقتصاد دانش بنیان ماشین سازی و 
تجهیزات پیشرفته صنعتی به دنبال آن است که با کمک به نفوذ فناوری و دانش روز 
به صنایع، دانش بنیان کردن شرکت های صنعتی و افزایش ارزش افزوده در آن ها را 
دنبال کند و از طرفی نیز به تجاری سازی و صنعتی کردن دانش بنیان ها کمک کند.

هادوی اعلام کرد: در حال حاضر ۱۸۴۵ شرکت دانش بنیان در حوزه ماشین سازی 
و تجهیزات صنعتی داریم که هنوز وارد فاز تجاری سازی نشده اند. ستاد قصد دارد با 
اشکال مختلفی مانند ادغام، همکاری مشترک و شکل های دیگر به صنعتی کردن 

این شرکت ها کمک کند.
دبیر ستاد توسعه اقتصاد دانش بنیان ماشین سازی و تجهیزات پیشرفته صنعتی 
گفت: سند توسعه صنعت ماشین سازی و تجهیزات که حدود ۲ سال توسط معاونت 

علمی، وزارت صمت و ۱۱ تشکل و انجمن از فعالان بخش خصوصی روی آن کار شد 
مبنای کار ما در این ستاد است. توسعه بازار، نفوذ فناوری و توسعه فضای کسب وکار 
از وظایف و مأموریت های این ستاد است. در برخی صنایع ما مانند صنعت فرش، 

فناوری ها و تجهیزات پیشرفته هنوز جای ورود دارند.
دبیر ستاد توسعه اقتصاد دانش بنیان ماشین سازی شرکت های فناور را شرکت های 
پر ارزش خطاب کرد و خاطرنشان کرد: در دسته بندی جدید دانش بنیان ها سه 
دسته فناور، نوآور و نوپا داریم که شرکت های فناور به عنوان شرکت های ارزشمند 

دانش بنیان مورد توجه این ستاد قرار دارد.
او تصریح کرد: چیزی حدود ۸ درصد از شــرکت های دانش بنیان فناور هستند و 
بایستی تلاش خود را در راستای افزایش این تعداد به کار گیریم تا بتوانیم ارزش 

افزوده بالایی را برای صنعت ایجاد کنیم.

انجمن فعالان زیست بوم دانش بنیان و نوآور قرآن مجید تشکیل شد

توسعه زیرساخت های ارتباطی و به روز رسانی شبکه های ارتباطی

صادرات تجهیزات دانش بنیان صنایع غذایی به اروپا و کانادا

فناوری و 
اطلاعات
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کشاورزي

برنج يكي از خوراك هاي اصلي ايراني هاست؛ خوراكي 
كه چند سالی است نوع ايراني آن از سفره هاي خانوارها 
رخت بربســته است. چند سالي اســت كه كشاورزان 
ايراني ديگر تمايلي به كاشــت و برداشت برنج ندارند 
چراكه سفره ايراني ها پر شده است از برنج های هندي 
و پاكستاني. در اين ميان تنها نتيجه ای هم كه حاصل شده، نابودي مزارع برنج 

است و سود هنگفت عده اي دلال كه از سود واردات بي رويه 
برنج به نان و نوايي رسيده اند. با توجه به اينكه سال هاست 
واردات برنج به صورت فصلي و تعرفه اي انجام مي شود 
و كنترل و تنظيم آن منتقدان بســياري دارد، ايسنا از 
بررسي تغيير سياست واردات برنج و احتمال سهميه اي 
شدن آن در سال آينده خبر مي دهد. سياست فصلي و 
تعرفه اي واردات برنج كه از سال ها پيش اجرا مي شد و 
براي هر فصل )فصل برداشــت( تعرفه خاصی در نظر 
گرفته مي شد، به نظر مي رسد نتوانست آن چنان كه بايد 
موفق باشد و همواره شــاهد بوده ايم كه طي سال هاي 
اخيــر واردات بي رويه جــزو انتقادات كارشناســان و 
نمايندگان مجلس بوده است. درحالي كه از 27 مهر ماه 
امسال واردات برنج تا پايان فصل برداشت اين محصول 
ممنوع اعلام شده اســت اما تنها در آبان ماه سال جاري 
حدود 92 هزارتن برنج خارجي به كشور وارد شده است. 

   آمار دقيق نيست
اين در حالي است كه به گفته دبير انجمن برنج كشور، 

براســاس آمار رســمي گمرك تا پايــان آبان ماه 
نودو ســه، 991 هزار تن برنج وارد كشور شده 

است. شايق در گفت وگو با »كسب و كار« 
درباره واردات بي رويه برنج مي گويد: 

اين حدود يك ميليــون تن برنج 
را چه كســي وارد كرده است؟ 

ضمن اينكه حتما اين عدد 
در آذر و دي بــه بيش 

از يك ميليــون تن 
افزايش يافته است. 
شــايق با اشــاره به 

اينكه وزارت جهادكشــاورزي 
ميزان توليد برنج طي سال 

جــاري را 2 ميليون تن اعلام كرده اســت، در حالــي كه آمار 
استان هاي برنج خيز عدد 2 ميليون و 300 هزار تن را نشان مي دهد، 

ادامه مي دهد: وزارت جهادكشــاورزي بايد تكليف خود را روشن كند؛ بدين 
معنا كه يا به اســتان ها اعلام كند با وزارتخانه هماهنگ باشند، يا خودش را با 
آنان هماهنگ كند. دبير انجمن برنج، مشكل اصلي پيش روي برنج را نبود آمار 
دقيق از ميزان توليد و نياز آن در كشور عنوان مي كند و مي گويد: سازمان هاي 
مختلف آمارهاي متفاوتي از ميزان توليد، مصرف ســرانه و نياز واقعي به اين 
محصول ارائه مي دهند و اين موضوع باعث شــده مشكلاتي براي اين محصول 
ايجاد شود. جميل عليزاده شايق درباره واردات برنج در فصل برداشت داخلي 

و تنظيم بازار اين محصول نيز معتقد اســت: واردات برنج در ۶ ماهه دوم سال 
براي تنظيم بازار اين محصول ممنوع اســت. وي درباره ممنوعيت واردات در 
فصل برداشت و تاثير آن بر بازارمصرف نيز تاكيد مي كند: با توجه به ممنوعيت 
واردات كه بايد از 93/7/27 اجرايي مي شد، در ماه آبان حدود 92 هزار تن برنج 
وارد كشور شده است. وي بااشاره به اينكه ثبت سفارش زمان مشخصي دارد اما 

تحويل كالا در 
زمــان مشــخصي صورت 

نمي گيرد، ادامه مي دهد: همانطور كه 
گفته شد، اصلي ترين مشكل برنج نبود آمار 

دقيق از ميزان توليد و واردات است، به طوري كه سازمان هاي 

مختلف آمار متفاوتي از ميزان توليد، مصرف سرانه و نياز واقعي به اين محصول 
ارائه مي دهند كه گمراه كننده است. به گفته عليزاده شايق در ۶ ماهه اول امسال 
770 هزار تن برنج وارد كشور شــده و تا الان ميزان واردات به 900 هزار تن 

هم رسيده است. 

   كاهش واردات برنج نسبت به سال 92
عباس كشــاورز؛ معاون وزير جهادكشــاورزي در امور توليدات 
گياهي در اين خصوص به ايســنا گفته است با وجود اينكه سال 
گذشــته واردات برنج بيش از نياز داخلي بوده و هم اكنون بازار 
از وجود اين محصول اشــباع اســت، براي تنظيم بازار، واردات 
برنج تا پايان فصل برداشــت ممنوع اســت. به گفتــه وي، برنج 
موردنياز كشور سالانه 3 ميليون تن اســت كه بيش از دو ميليون 
تن برنج در داخل توليد شــده و تنها حدود يك ميليون و 100 هزار 
تن بايد از خارج تامين شــود. دادن اين آمار در حالي اســت كه 
 براســاس اعلام گمرك جمهوري اســلامي ايــران در آبان ماه 
ســال جاري يعني پس از ممنوعيــت واردات برنج، 91/8 
هزار تن برنج به ارزش 103/1 ميليون دلار به كشــور 
وارد شــده اســت كه به اين ترتيب در 8 ماهه 
سال جاري برنج با يك پله صعود به عنوان 
دومين قلم عمده وارداتي شــناخته 
شــد. البته با اين حال واردات برنج 
در ماه يادشــده نســبت به مدت 
مشابه ســال گذشــته بيش از 20 
درصد كاهش يافته اســت، همچنين 
در 8 ماهه ســال جاري نيــز 828 هزار 
تن برنــج بــه ارزش يك ميليــارد و 28 ميليون 
دلار وارد كشور شــده كه اين رقم نسبت به مدت 
مشابه ســال گذشــته با كاهش 40 درصدي 

هر حــال واردات 92 هزار تن برنــج در آبان  همراه بوده اســت اما به 
 امسال و در زماني كه مسئولان دولتي كشــور واردات برنج را ممنوع كر ده اند، 

محل تامل است. 

   رتبه چهارم در واردات برنج
مركز پژوهش هاي مجلس در گزارشي آورده است كه ايران با واردات بيش از 
چند  ميليون تن برنج در ســال هاي اخير، پس از كشورهاي فيليپين، نيجريه 
و عربستان سعودي در رده چهارم واردات برنج جهان قرار گرفته است. اين در 
حالي اســت كه عملكرد توليد برنج ايران به تقريب با متوسط عملكرد جهان 
برابري مي كند و ميزان واردات كشــور حدودا 2 برابر ميزان نياز مصرف كشور 
است. مركز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامي در تابستان سال جاري روند 
توليد تجارت برنج در ايران را مورد بررسي قرارداد و با اعلام اينكه واردات برنج، 
2برابر مصرف شــده است، گزارش داد: كسب وكار كشــاورزان به خطر افتاده 
است. پيشي گرفتن ميزان واردات برنج از ميزان توليد اين محصول در كشور، 
مساله اي است كه كسب و كار كشاورزاني كه به شكل مستقيم از اين راه امرار 
معاش مي كنند به خطر انداخته است؛ به ويژه آنكه در برخي سال ها ديده شده 
واردات برنج در فصل برداشت قوت مي گيرد و برنجكاران را با مشكلات بيشتري 

روبه رو مي كند. 

پيشي گرفتن واردات از توليد

آمار واردات برنج دست کیست؟

بــحــران كـم آبـي و خشكسالي در 
چند سال اخير كشاورزي و باغداري 
را در دشتســتان، قطب كشــاورزي 
استان بوشهر تحت تاثير خود قرار داده، 
به طوري كه بخش اعظمي از باغ هاي 
ليمو و خرما در اين شهرستان خشك و مزارع آن به زمين هاي 
لم يزرع تبديل شده است. تداوم خشكسالي و نبود آب كافي در 
استان بوشهر كمر نخلستان هاي اين استان كه نماد ايستادگي 
و مقاومتند را خم كرده تا جايي كه بسياري از نخل هاي استان 

همراه با زجر بي آبي ايستاده مي ميرند. 
مهر در گزارشي آورده اســت: نبود منابع آبي پايدار در استان، 
شور شدن آب هاي زيرزميني به دليل برداشت بي رويه و استفاده 
نادرست از آب موجود موجب شــده تا نخلستان هاي استان 
بوشــهر اين روزها بدترين دوران بي آبي خود را سپري كنند. 
خشكسالي در استان بوشــهر درحالي چهارمين سال خود را 
ســپري مي كند كه علاوه بر اينكه بر انواع توليدات كشاورزان 
استان بوشهر تاثير گذاشته است، نخلستان هاي استان را نيز 
تحت تاثير قرار داده كه درصورت تداوم وضعيت موجود بسياري 
از نخلستان هاي اين استان به دليل نبود آب به مرور زمان از بين 

خواهند رفت. 

   تهديدي براي نخلستان هاي جوان
كارشناسان كشاورزي استان بوشــهر معتقدند كه با كاهش 
شــديد آب رودخانه دالكي كه از اســتان فارس سرچشــمه 
مي گيرد، تنها بخشي از نخلستان هاي كناردستي اين رودخانه 
سيراب مي شوند و بسياري از نخلستان هايی كه در پايين دست 
و فاصله دورتر از اين رودخانه قرار دارند، خطر خشكسالي آنها 
را تهديد مي كنــد. بخش قابل توجهي از مردم دشتســتان از 
طريق فعاليــت در زمينه خرما امرارمعــاش مي كنند ولي در 
سال هاي اخير به دنبال كاهش منابع آبي، آبياري نخلستان ها 
در نقاط مختلف دشتستان با مشكلاتي روبه رو شده است و اين 
كمبود منابع آبي باعث شده تا كميت و كيفيت محصولات اين 
نخلستان ها با مشكل مواجه شود. نبود آب و خشكسالي نه تنها 
باعث شده است كه نخلستان هاي ۶0 الي 70 ساله اين روستا 
در حال نابود شدن باشند، بلكه نخلستان هاي جوان و حدود 15 
ساله نيز از ضعف بي آبي در حال خشك شدن هستند. براساس 
گزارش مهر در روستاي دشتستان بين 500 الي ۶00 خانوار از 

اين روستا درآمدشان از طريق نخل تامين مي شود و 120 هزار 
اصله نخل در اين روستا وجود دارد كه اگر آبي به آنها نرسد از 

بين مي روند. 

   معضلي به نام خشكسالي
رئيس مجمع نمايندگان اســتان بوشــهر در مجلس شوراي 
اسلامي در گفت وگو با »كسب و كار« با بيان اينكه كشاورزي در 
دشتستان در ايجاد اشتغال و تامين معيشت مردم نقش ويژه و 
غيرقابل  انكاري دارد، مي گويد: متاسفانه عوامل طبيعي همچون 
ادامه خشكسالي ناشي از كاهش بارندگي در سال هاي اخير و 
عوامل غيرطبيعي باعث بروز مشكلات جدي براي كشاورزان 
شــده اســت، به طوري كه ميزان توليد محصولات نخلداران 

منطقه به يك سوم كاهش يافته است. 
حجت الاسلام سيدمهدي موسوي نژاد خواستار اقدام فوري و 
سريع براي مقابله با اين بحران از طريق تخصيص اعتبار براي 
تسريع در احداث ســد دالكي، اجراي طرح هاي آبخيزداري و 
اصلاح شيوه هاي آبياري از روش سنتي به آبياري مكانيزه شده و 
ادامه مي دهد: دولت مي تواند با پرداخت تسهيلات به كشاورزان 
در مرحله توليد و بازاريابي و نيز ايجاد سياست هاي تشويقي و 
هدايت بخش خصوصي به سرمايه گذاري در حوزه كشاورزي، در 
اين زمينه گام اساسي بردارد و تبعات منفي خشكسالي و بي آبي 
را تا حد زيادي كنترل كند. نماينده مردم دشتستان در مجلس 
با تاكيد بر اين موضوع كه چند سال گذشته يكي از دغدغه هاي 
ما اين بود كه نخلستان هاي اين منطقه به گونه اي آبياري شوند 
كه كاهش محصولات نداشته باشند اما طي دو سال اخبر به ويژه 
امسال دغدغه ما اين بوده كه نخلستان ها خشك نشده و از بين 
نروند. وی ادامه مي دهد: در همين زمينه راهكارهايی پيش بيني 
كرده ايم كه اميدواريم منجر به نجات اين نخلستان ها از معضل 

بي آبي و خشكسالي شود. 

   نابودي مطلق در انتظار نخل ها
به گفته اين نماينده مجلس، بسياري از نخل هاي اين روستاها 
از بين رفته و در حال از بين رفتن هستند و اگر تا دو ماه آينده 
سيراب نشوند به نابودي مطلق خواهند رسيد كه در آن صورت 
راهي براي نجات آنهــا وجود نخواهد داشــت. رئيس مجمع 
نمايندگان استان بوشــهر درباره راهكارهاي مسئولان استان 
بوشهر درباره مبارزه با خشكسالي، مي گويد: يكي از راهكارهای 

بلندمدت احداث سد دالكي بوده كه ظرفيت ذخيره حدود 400 
ميليون مترمكعب آب را دارد كه مي تواند نخلستان هاي منطقه 

را تحت پوشش قرار دهد. 
موسوي نژاد ادامه مي دهد: راهكار دوم و كوتاه مدت اين است 
كه مجوز ايجاد حداقل 150 حلقه چاه در اين روســتاها داده 

شود كه اين امر موجب جلوگيري از خشكسالي نخيلات اين 
منطقه خواهد شد. وي با بيان اينكه نخلداران استان بايد جهت 
اســتفاده بهينه از آب اصلاح الگوي آبياري را رعايت كرده و از 
آبياري تحت فشار استفاده كنند، تاكيد مي كند: بايد مقداري از 
آب بالادست رودخانه دالكي رهاسازي شود تا آب موردنياز اين 

نخلستان ها تامين شود. اين نماينده با بيان اينكه آب رودخانه 
دالكي كاهش زيادي داشته است، معتقد است: آب مورد نياز 
نخلستان هاي شبكه دالكي 3۶0 ميليون مترمكعب آب در سال 
است كه متاسفانه هم اكنون اين ميزان به 90 ميليون مترمكعب 

رسيده است. 

خشكسالي در كمين نخلستان هاي استان بوشهر

نخل هاي دشتستان ايستاده مي میرند
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اصناف

چلوكبابــي و چلوخورش، صنفي كه 
قدمت آن بيش از 80 سال است و در 
هر خياباني نشاني از آن يافت مي شود. 
افزايش روزافزون آشپزخانه ها چه در 
مكان هاي مسكوني، مساجد، هيات ها 
و از آن مهم تر آشپزخانه هايي كه تنها به پخش تراكت اكتقا 
مي كنند و هيچ اثري از محل طبخ غذاي خود به جا نمي گذارند، 
ما را برآن داشــت تا گفت وگويي را با ناصر حســيني؛ رئيس 
اتحاديه چلوكباب و چلوخورش و علي اكبر نريماني؛ نايب رئيس 
اين اتحاديه داشته باشيم تا علاوه بر اعلام شرايط بازار صنف 

خود، نظرشان را در اين باره جويا شويم. 

آقاي حسيني در ابتدا شرايط اخذ پروانه كسب براي 
متقاضيان را شرح دهيد. 

اتحاديه با يك ســري شرايط ســاده براي متقاضيان، پروانه 
كسب صادر مي كند كه بر اين اساس در رسته تهيه غذا فرد 
بايد50 متر مربع كاربري تجاري داشته باشد و تاييديه هاي 
لازم از شــهرداري تهران، ادارات اماكن و بهداشت را داشته 
باشد. لازم به ذكر اســت كه افرادي كه اقدام به دريافت پروانه 
كســب از اين اتحاديه مي كنند، بايد با حضور در كميسيون 
فني در زمينه مهارت هــاي طبخ غذا حرفه لازم را داشــته 
باشــند، درغير اين صورت متقاضي فردي را به عنوان مباشر 
 خود كــه در اين حرفــه تخصص هــاي لازم را دارد، معرفي

 كند. 

چه تعداد عضو داراي پروانه كسب داريد و فروش چه 
غذاهايي در حوزه كاري اتحاديه شماست؟ 

706 واحد صنفي داراي پروانه كسب هستند. چلوكباب ممتاز، 
كوبيده، سلطاني، لقمه و برگ )به علاوه نوع مخصوص برگ( 
. چلومرغ. چلوخورش قورمه ســبزي، قيمه، كدو و بادنجان، 
عدس پلو، چلو رفســنجان، آلبالوپلو، چلوگوشت، باقلاپلو، 
شيرين پلو، زرشــك پلو از جمله غذاهاي قابل عرضه توسط 

اتحاديه چلوكباب و چلوخورش به شمار مي رود. 

نحوه قيمت گذاري غذاها به چه ترتيبي است؟
قيمت غذاها به صورتي نيســت كه به واحدهاي صنفي ابلاغ 

كنيم. اتحاديه فهرستی در اختيار فرد صنفي قرار داده است كه 
طبق آن مواد به كار رفته در غذا به همراه وزن آن و همچنين 
نحوه سرويس دهي را در آن منظور مي كنند و اتحاديه پس از 

بررسي هاي لازم قيمت ها را به تصويب مي رساند. 
 

جزو اتحاديه هايي هستيد كه بيشــترين ارتباط را 
باســامت مردم داريد ،در جهــت رعايت حقوق 

مصرف كنندگان چه اقداماتي داشته ايد؟
 طي روزهاي گذشته جلسه اي با شهنام عرشي؛ رئيس اداره 
بهداشت شمال تهران داشتيم و درباره رعايت سلامت فردي و 
غذا تصميماتي گرفته شد. بر اين اساس مقرر شد امر آموزش 
با جديت بيشتري دنبال شود و كارگران با مهارت هاي لازم در 
زمينه ارتقاي مهارت هاي صنفي و موارد بهداشتي آشنا شوند. 
همچنين مقرر شد تا واحدهاي صنفي مورد تاييد اتحاديه به 
وزارت بهداشت معرفي شــوند و برحسب نحوه رعايت اصول 

بهداشتي لوح زرين و نقره دريافت كنند. 

اين رويه مستلزم اين نيست كه براي همكاري هرچه 
بهتر، نماينده اي از اتحاديه در جلسات مسئولان اداره 

بهداشت حضور پيدا كند؟ 
بله. براي پيشــبرد اهداف اتحاديه و اداره بهداشت پيشنهاد شد تا 
اتحاديه هايي كه با طبخ غذا ارتباط دارند، در جلسات اداره بهداشت 
حضور پيدا كنند و اسامي دارندگان پروانه كسب در سايت وزارت 
بهداشت هم ثبت شود تا مردم شاهد اطلاع رساني صحيحي براي 

مراجعه به واحدهاي مجاز داشته  باشند. 

معضل اصلي اتحاديه چيست؟
با تصويب شوراي شــهر تهران برخي مساجد و حسينيه ها 
اقدام بــه طبخ غذا مي كننــد كه اين موضوع بايــد در قالب 
اخذ پروانه كســب از سوي مساجد و حســينيه ها قانونمند 
شــود تا نظارت جدي در اين آشــپزخانه ها صــورت گيرد. 
چراكــه در اين مكان ها شــاهد هســتيم كارگــران علاوه 
بر رعايت نكردن اصول بهداشــتي، با مهارت هــاي لازم در 
طبخ انواع غــذا آشــنايي ندارند. بــه اعتقاد مــن اين كار، 
 شــرعا جايز نيســت چون در شــرايط غيربهداشــتي غذا 

طبخ مي شود. 

اشــاره اي به فعاليت غيرقانوني برخي آشپزخانه ها 
داشتيد، نظر شما درباره پخش تراكت هاي توزيع غذا 
توسط آشپزخانه هاي مجهول المكاني كه بعضا شاهد 
هستيم سامت و بهداشت غذا را رعايت نمي كنند، 

چيست؟
متاسفانه گســتردگي افرادي كه مبادرت به فروش غذاهاي 
بي كيفيت مي كنند، بســيار زياد است. چندين بار اتحاديه با 
استفاده از شگردهاي لازم اينگونه آشپزخانه ها را شناسايي 
كرده اســت و آدرس اين مكان ها را بــه اداره اماكن معرفي 
كرد. جا دارد از تعامل خوب اداره اماكن با اين اتحاديه كمال 
تشكر را داشته باشم. بايد توجه داشــت كه غذا را نمي توان 
از كنــار خيابان خريد و شــهرداري به عنوان متولي شــهر 
 بايد با افرادي كه ســلامت مردم را به مخاطــره مي اندازند، 

برخورد كند. 

چه پيشنهادي براي مردم داريد؟
مصرف كنندگان بايد از مكان هاي داراي پروانه كسب، غذا تهيه 
كنند. چراكه بازرسان اداره بهداشت و اتحاديه، نظارت كامل بر 

اعضاي خود دارند. 

گاها صحبت هايي پيرامون مواد به كار رفته در كباب 
مطرح مي شود كه موادي به غير از گوشت و پياز در آن 
استفاده مي شود، در مقام رياست اين اتحاديه چه نظري 

در اين باره داريد؟ 
در كباب برگ از راســته گوسفند و فيله گوســاله استفاده 
مي شود و در كوبيده از گوشت چرخ كرده و پياز و ادويه. از 75 
درصد گوشت و 25درصد پياز بايد در كباب استفاده كرد. اگر 
چلوكبابي ها و آشپزخانه ها موادي به غير از موارد ذكر شده، 
اســتفاده كنند تخلف كرده اند و به طور حتم با آنها برخورد 

خواهيم كرد. 

چندين اتحاديه همگن در حوزه فعاليت شما وجود دارد. 
با تجميع اين اتحاديه ها موافق هستيد؟ 

هر اتحاديه شــرح وظايف جداگانــه خــود را دارد. اعضاي 
اتحاديه هاي ديگر نبايد به عرضه غذاهايي كه در فهرست كاري 
آنها وجود ندارد، بپردازند. به نوبه خودم با تجميع اين اتحاديه ها 

مخالف هستم. چون مديريت آن دشوار مي شود. هر اتحاديه اي 
بايد كار تخصصي خود را مديريت كند. اخيرا هم اتحاديه اي 
موضوع تجميع را در اتاق اصناف مطرح كرده است كه مورد 
قبول كميسيون نظارت و بازرسي اتاق قرار نگرفت. شرح وظايف 
رستوران به نحوي است كه بايد غذاهاي فرنگي را در منوي خود 

قرار دهد و ما هم غذاهاي وطني. 
در ادامه با علي اكبر نريمانــي، نايب رئيس اتحاديه چلوكباب 
و چلوخورش، هم صحبت شــديم تا نظرات خود را در زمينه 
عملكرد كميسيون فني و درخواســت هاي يك فرد صنفي 

اعلام كند 

كميســيون فني اتحاديــه چه نقشــي در صدور 
پروانه كسب دارد؟

در كميسيون فني اتحاديه كه بنده مسئوليت آن را بر عهده 
دارم، در ابتــدا متقاضيان پروانه كســب يا مباشــر آنها بايد 
مهارت هاي لازم براي طبخ غذا را داشــته باشند. اين افراد با 
حضور در واحد صنفي اقدام به طبــخ انواع غذاها مي كنند و 
اگر با اين حرفه به صورت كامل آشنايي داشتند، مورد تاييد 

اتحاديه هستند. 

لغو حدود صنفي با محوريت افزايش رقابت و كيفيت 
عملكرد صنوف از سوي وزارت صنعت، معدن و تجارت 

در حال اجراست، نظر شما در اين باره چيست؟ 
ســازمان ها و ادارات از جمله وزارت صنعت، معدن و تجارت هر 
تصميمي براي جامعه اصناف مي گيرند بايد با اتحاديه ها هماهنگ 
باشند و از نظرات آنها استفاده كنند. حدود صنفي را لغو و عنوان 
كردند كه اين رويه باعث افزايش رقابت بين صنوف خواهد شد 
و كيفيت كار بالا مي رود. بدون مشــورت اين تصميمات گرفته 
مي شود. كار ما كار بورسي نيست. كار ما كار بهداشتي است و با جان 
مردم سروكار دارد. برخي سرمايه گذاري هنگفتي در آشپزخانه ها 
مي كنند و غذاي با كيفيتي عرضه مي كنند برخي هم غذاهاي 
بي كيفيت را با قيمت هاي سليقه اي به فروش مي رسانند. به طور 
كلي با لغو حدود صنفي مخالف هستم و اعتقاد دارم باعث برهم 

ريختن فضاي كسب و كار مي شود. 

سود معقول در اين صنف چند درصد است؟
 سود مورد تاييد وزارتخانه 10 تا 15 درصد اما با توجه به شرايط 
وخيم اقتصادي و هزينه هاي بالاي حامل هاي انرژي و مواد اوليه 

اين ميزان سود به كمتر از 7 درصد رسيده است. 

رئيس سابق اتحاديه چلوکباب و چلوخورش  در گفت وگو با »کسب و کار« خواستار شد

قانونمندشدنآشپزخانهمساجدوهیاتها

با نگاهي به عمده فعاليت هاي اتاق هاي 
اصناف، بازرگاني و تعاون درمي يابيم كه 
محور اصلي فعاليت بخش خصوصي در 
حمايت از اقتصاد كشــور است. اتاق ها 
همواره به دنبــال ارائــه راهكارهاي 
بسياري به قواي ســه گانه بوده اند اما سهم بخش خصوصي در 
تصميمات اقتصادي دولت، ناچيز بــوده و از ظرفيت هاي مثال 
زدني آنها به عنوان موتور محرك اقتصــاد در فضاي تجارت به 
كار گرفته نشده است. حمايت از بخش توليد تبديل به جمله اي 
كليشه اي شده است كه همواره مسئولان آن را عنوان مي كنند و 
شاهد هستيم كه عملياتي كردن اين استراتژي صحيح، آن طور 
كه بايد باشد، نيست. اين در حالي است كه با افت قيمت نفت، 
ســرمايه گذاري در بخش توليد بيش از پيش احساس مي شود 
و بخش خصوصي اعتقاد دارد كه تنهــا راه عبور از بحران هاي 
اقتصادي در گرو استفاده از ظرفيت هاي بي بديل اين بخش است. 

عرضه كالا به صورت چكي يا اقساطي باعث ضررهاي 
زيادي به توليد كنندگان شده است

عضو هيات رئيسه اتاق اصناف ايران در اين خصوص اظهار داشت: 
خروج از ركود و تحرك توليد لازمه داشــتن اقتصاد پوياست و 

مستلزم داشتن همكاري و تعامل بيشتر دولت با اصناف است. 
محمدعلي صديقي افزود: در بخش توليد مشــكلات عديده اي 
وجــود دارد و دوره زماني توليد تا توزيع بســته بــه نوع توليد 
از يك تا شــش ماه طــول مي كشــد و توليدكننــدگان براي 
تامين مواد اوليه بايســتي مواد مورد نياز را بــه صورت نقدي 
خريداري كنند امــا عرضه كالا به صورت اقســاطي به فروش 
 مي رســد كه اين رونــد باعث ضــرر و زيــان توليدكنندگان 

شده است. 
وي اضافه كــرد: عرضه كالا به صورت چكي يا اقســاطي باعث 
ضررهاي زيادي به توليد كنندگان مي شــود كه ممكن اســت 
زماني كه كالا را عرضه مي كنند، نرخ ارز يك قيمت باشد و زماني 
كه چك وصول مي شود، نرخ ارز تغيير كرده باشد كه نبود ثبات 

قيمت باعث ضرر خواهد بود. 
صديقي تصريح كرد: شرايط حاكم بر بازار تاثير زيادي را بر توليد 
دارد و نبود ثبات قيمت ارز و نوسانات نرخ دلار باعث پايين آوردن 

قدرت اقتصادي مي شود. 
وي با بيــان اينكــه يكــي از اقدامــات موثر دولــت يازدهم 
ايجاد آرامــش در بازار بود، كه بــار رواني مثبتــي را به همراه 
داشــت، افزود: دولــت تاكنــون وضعيت را خــوب مديريت 
كرده و زحمات دولت قابل ســتايش اســت و اما لازم اســت 
 براي كاهش مشــكلات برنامه ريزي هاي كارشناســي شــده 

صورت بگيرد. 
صديقــي تاكيد كرد: در حال حاضر شــرايط منطقــه و پايين 
آمدن قيمت نفــت و تحريم ها نيز بــر بازار تاثيرگذار اســت 
امــا دولت خــوب عمل كــرده اســت و پايين آمــدن قيمت 
نفــت را بايد فرصــت بســيار خوبي بــراي اســتفاده بهينه 

 از پتانســيل ها و ظرفيت هــاي موجــود در بخــش توليــد
 دانست. 

وي اظهاركرد: حدود 60 ســال قبل هم يك ســال نفت ايران 
خريداري نشد اما آن زمان توانستيم كشور را به خوبي اداره كنيم 
و اكنون نيز با توجه به رشد تكنولوژي و توسعه اقتصادي كشور 

قطعا بايد روي اقتصاد بدون نفت برنامه ريزي داشته باشيم. 
صديقي با تاكيد بر اينكه ذخاير نفت و منابع زيرزميني كشــور 
سهم آيندگان هم هست، افزود: از فرصت به وجود آمده بايد به 
بهترين نحو استفاده كرد و با برنامه ريزي صحيح به سمت توسعه 

اقتصادي كشور گام برداشت. 

آزادسازي تجارت لازمه رونق اقتصاد

رئيس اتحاديه پوشاك تهران نيز آزادسازي تجارت را از جمله 
عوامل رونق اقتصاد كشور دانست و گفت: تشديد نظارت هاي 
بي جهت و دخالت در امور بخش خصوصي توســط دولت، در 
ركود اقتصاد تاثيرگذار اســت و دولت بايد نگاه عاليه بر امور 

نهادي همچون اصناف داشته باشد. 
ابوالقاســم شــيرازي در گفت وگو بــا »كســب وكار« افزود: 
دولت بايــد نگاه حمايتي به بخش خصوصي داشــته باشــد 
و در ايــن راســتا تعرفه هــاي واردات بايــد منطقي شــود. 
 فعاليت هاي اقتصادي در شرايط دشــوار بهره وري را كاهش 

خواهد داد. 
وي تصريــح كــرد: به طــور مثال شــاهد وفور پوشــاك در 
بازار هســتيم و به دليل ركــود، تقاضا كاهش يافته اســت و 

به تبع آن اشــتغالزايي هم نداريم.  اعتقــاد دارم كه با حذف 
قيمت گــذاري، مي تــوان شــرايط رقابتــي بيــن صنوف 
ايجــاد كــرد و رقابت باعــث ارتقــای كســب و كار خواهد 
 شــد و به اين طريق هزينــه توليدي ها هم كاهــش خواهد 

يافت. 

ماليات ها بايد منطقي شود
رضا ترجان، كارشناس مسائل اقتصادي در تشريح راهكارهای  
بهبود اقتصاد كشور اظهار داشت: دولت بايد به چند نكته توجه 

داشته باشد، اول اينكه ماليات ها بايد منطقي باشد.
 زيــرا توليدكننده بايــد بيشــتر از چيزي كــه درآمد دارد 

سرمايه گذاري كند. 

وقتــي مقــداري از آن را بــه دولــت مي دهــد سيســتم 
توليــد از هــم مي پاشــد و توليدكننــده از توليــدش 
مي كاهــد. در صورتــي كــه در تمام دنيا رســم اســت كه 
اگر توليدكننــده بخواهد توليــدش را افزايــش دهد، ديگر 
 از او ماليــات نمي گيرند، كه ايــن قانون در كشــور ما وجود

 ندارد. 
وي افزود: مساله دوم كنترل واردات است كه بايد كارشناسي 
شده و با توجه به نياز كشــور انجام گيرد. مثلا در حوزه كفش 
فقــط توليدكننده ها اجازه واردات داشــته باشــند، زيرا آنها 
كفش را مي شناســند و مي داننــد چه چيــزي را وارد كنند. 
 بايد مراكزي وجود داشــته باشــد كه كالاها را با بررسي وارد

 كنند. 

 »کسب وکار« از راهكارهاي غلبه بر چالش هاي اقتصادي از نگاه اصناف گزارش مي دهد

خروجازركود،درگرواستفادهازظرفیتهايبخشخصوصي
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گردشگری

بركه يخ زده ، دهمين درياچه مرتفع دنيا

جاذبه گردشگري در ميان قله دماوند
درياچه ها همانند رودها جاري نمي شوند و ساكن هستند. درياچه هاي مختلف آب شور يا شيرين در چند صدمتري از سطح دريا قرار دارند و بسياري از آنها در ميان كوه هايي مانند هيماليا واقع شده اند. در اين گزارش 10نمونه از مرتفع ترين درياچه هاي دنيا را به شما معرفي مي كنيم. البته برخي از اين درياچه ها به عنوان بركه محسوب 

مي شوند. در طول سال گردشگران زيادي براي بازديد از اين درياچه ها هزينه مي كنند تا از سفر لذت ببرند اما دهمين درياچه مرتفع جهان در ايران و در كوه دماوند قرار دارد. درياچه اي كه در طول سال يخ زده است و همين موضوع به ميزان جذابيت هاي گردشگري اش مي افزايد. 

1- اوخوس دل سالادو
مكان: آرژانتين

اين درياچه در ارتفاع ۶۳۹۰متري 
سطح اقيانوس قرار دارد. قطر آن 
۱۰۰ متر و عمق احتمالي آن ۱۰ 
متر است و گفته مي شود مرتفع ترين درياچه جهان است. 
اين درياچه حتي نام مشــخصي ندارد و نام آن برگرفته از 
كوه آتش فشاني است كه در آن قرار دارد. كوه آتش فشاني 
»اوخوس دل سالادو« در مرز شيلي و آرژانتين قرار دارد 
اما گردشــگران بيشتر از بخش شــيلي به آنجا مي روند. 
اين آتش فشان كاملا خاموش نيســت و گاهي گازهاي 

سولفوريك و بخارات از آن خارج مي شود. 
Lhagba 2- درياچه

مكان: كوه هاي اورست، تبت
اين درياچه در ۶۳58 متري سطح دريا و در شيب اورست 
قرار دارد. اين درياچه اگرچه به اندازه يك استخر است اما 
پس از »اوخوس دل سالادو« دومين درياچه مرتفع جهان 
محسوب مي شود. اگر به دنبال تجربه اي متفاوت در شنا 
هستيد اين درياچه مكان مناسبي براي كسب اين تجربه 

است. 
Changtse 3- درياچه

مكان: تبت
اين درياچه يخچال طبيعي است كه در ۶/2۱۶ متري سطح 
دريا قرار دارد و اندازه آن ۱8۰ متر در 2۳۰ متر است. منبع 
آب اين درياچه تيره است. اين يكي از رازهاي درياچه تبتي 
است كه در ميان كوه هاي پوشيده از برف به شكل بسيار 

زيبايي روي نقشه گوگل ثبت شده است. 
4- درياچه رانگ بوك شرقي

مكان: تبت
يخچال هاي رانگ بــوك در هيماليا قرار دارنــد و به دو 
يخچال رانگ بوك شرقي و غربي تقسيم مي شوند. رانگ 

بوك شرقي با ۶۱۰۰ متر ارتفاع از سطح دريا چهارمين 
درياچه مرتفع جهان محسوب مي شود و در هر نقطه اي 
از اين درياچه برف ها درحال ذوب شدن هستند. منبع 

يخچال هاي رانگ بوك كوه اورست است. 
5- درياچه آكاماراچي

مكان: شيلي
اين درياچــه يك حفــره خــاص در نزديكــي يكي از 
 Cerro Aguas Calientes آتش فشان هاي همسايه
قرار دارد. اندازه اين درياچه تنها ۱۰ در ۱5 متر اســت و 
در ارتفاع 5۹5۰ متري از ســطح دريا قرار دارد. اين مكان 
به دليل اينكــه پناهگاه اينكاها بوده و همچنين كشــف 
عتيقه جات اينكا در آن براي باســتان شناسان از اهميت 

زيادي برخوردار است. 
6- درياچه ليكانكابور

مكان: بوليوي، شيلي
درياچه ليكانكابور در دهانه آتش فشان ليكانكابور در ناحيه 
آنتوفاگاستاي و مرز شيلي با بوليوي قرار دارد. اين درياچه با 

ليكانكابور در مرز وجود قرارداشتن كوه 
بين شيلي با بوليوي به طور كامل در خاك شيلي قرار دارد. 
اين درياچه در 5۹۱۶ متري سطح دريا واقع شده و يكي از 
مرتفع ترين درياچه هاي جهان به شمار مي رود. اين درياچه 
۱۰۰ متر طول، ۷۰ متر عــرض و 8 متر عمق دارد. گفته 
مي شود اين درياچه براي اينكاها مكان مقدسي محسوب 
مي شده و بنابراين درياچه ليكانكابور از نظر باستان شناسي 

از اهميت برخوردار است. 
7- درياچه آگواس كالينتس

مكان: شيلي
اين درياچه آتش فشــاني با ارتفاع 58۳۱ متري ســطح 
 Cerro Aguas Calientes دريا در بالاترين نقطــه
در حومه آنتوفاگاستا در شيلي قرار دارد. اين آتش فشان 
اگرچه خامــوش اســت اما ايــن احتمال وجــود دارد 
كه به شــكل ناگهاني فوران كند. ايــن درياچه به خاطر 
ميكروارگانيزم هايي كه در آن زندگي می كنند رنگ قرمز 

خاصي دارد. 
8- درياچه ريدونگلابو

مكان: تبت
اين درياچه كه در تبت قرار دارد نسبت به درياچه هاي 
ديگر در محــدوده تبــت، گمنــام اســت. ارتفاع 
»ريدونگلابو« در 58۰۱ متري ازســطح درياست و 
از ذوب شدن يخچال هاي طبيعي كوه هاي هيماليا 
شــكل گرفته اســت. اين درياچه در نزديكي قله 
ريدونگلابو واقع اســت و فقط ۱4 كيلومتر از كوه 
اورست –بلندترين كوه جهان- فاصله دارد. تاكنون 
گزارشي از رفتن كسي به اين درياچه يا در نزديكي آن 
ثبت نشده است. با توجه به اختلافات ارضي تاكنون هيچ 

عكسي از اين محل منتشر نشده است. 
9- درياچه: پوكوانتيكا 

مكان: بوليوي، شيلي
پوكوانتيكا در كوه هاي آندس مرز بين شيلي و بوليوي و در ارتفاع 
5۷5۰ متري از سطح دريا، در قله يك كوه آتش فشاني غيرفعال 
قرار دارد. زمين شناسان از اين درياچه به عنوان سرزمين عجايب 
ياد مي كنند و آن را مكاني ايده آل براي بررسي اشكال مختلف 
زندگي در خارج از كره زمين و در مريخ مي دانند. به اعتقاد آنها 
اين درياچه ها سهم بزرگي در زمينه هاي علمي خواهند داشت. 
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10- درياچه دماوند
مكان: ايران

دهمين درياچه مرتفع جهان در ايران و در كوه دماوند قرار 
دارد. از اين كوه آتش فشــاني بارها در شاهنامه فردوسي به خاطر 

نيروهاي مرموز ياد شــده و محمدتقي بهار نيز از آن به عنوان »گنبد 
گيتي« نام برده اســت. درياچه دماوند كه در 5650 متري سطح دريا و در 
گودالي قرار دارد بيشتر سال يخ زده اســت اما هر سال در اواسط بهار با 
ذوب شدن يخ ها پر از آب مي شود. ابعاد اين درياچه 20 در 40 متر است و 

يكي از درياچه هاي آب شيرين ايران محسوب مي شود. اين درياچه 
به دليل ارتفاع و طبيعت يخ زده اش به ندرت ديده مي شود اما 

از جذابيت هاي گردشگري اش همين يخ زده بودنش 
در طول سال است. 

يكي از مهم ترين مقاصد گردشگري 
ســال هاي اخير گيلان در دل كوه و 
انبوهي از درختان جنگل هاي فومن 
قرار دارد. جايي كــه بنايي با قدمت 
۶۰۰ ساله را در خود جاي داده است 
به نام قلعــه رودخان. قلعه رودخان ميــراث مهمي از دژهاي 
نظامي حكومتي در گيلان اســت. اين قلعه مهم تاريخي كه 
مدت ها مركز فرمانروايان گيلان بوده اســت، از بزرگ ترين و 
باعظمت ترين دژهاي نظامي گيلان و حتي ايران محســوب 
مي شود. قلعه رودخان در فاصله 2۰ كيلومتري جنوب غربي 

فومن واقع شده است. 
مســاحت قلعه بالغ بر 5۰ هزار مترمربع و در ارتفاعي بيش از 
۶۰۰ متر در بلندترين نقطه كوه واقع شــده است. از آنجا كه 
اين قلعه تاريخي، در كنار رودخانه بنا شــده به قلعه رودخان 
معروف است. كلمه رودخان مخفف رودخانه و قلعه رودخان، 
يعني قلعه اي كه در نزديكي رودخانه است. اين قلعه در ادوار 
تاريخي به نام هاي قلعه »هزار پله«، »حسامي« و »سكسار« 

نيز ناميده شده است. 

 طبيعت منطقه رودخان
از روســتاي قلعه رودخان تا خود قلعه طبيعت بســيار زيبا و 
چشــم اندازهاي زيادي وجود دارد كه توجه هــر بيننده اي 
را به خود جلــب مي كند. رفت وآمد با وســيله نقليه تا فاصله 
يك و نيم كيلومتري قلعــه رودخان امكان دارد. در مســير 
صعود بــه قلعه، درختاني با قدمت زياد، به ســمت آســمان 
سربرافراشته اند و نور از لابه لاي شــاخه هاي اين درختان به 
 پايين مي ريزد. قلعــه ۶۶5 تا ۷۱5 متر از ســطح دريا ارتفاع

 دارد. 
در سمت راســت قلعه، رودخانه اي به همين نام قرار دارد كه 
از ارتفاعات سرچشــمه گرفته و آب آن از جنوب به شمال در 
جريان است. مسير سربالايي جنگل تا رسيدن به قلعه كه بين 
دو قله سرسبز واقع است، بيش از يك ساعت پياده روي دارد. 
به همين دليل است كه محليان »رودخان« را »قلعه  هزار پله« 
مي خوانند. پس از بازديد از اين بنــاي تاريخي و پايين آمدن 
مي توانيد در رستوران و غذاخوري هاي جاده فومن از خوردن 

غذاهاي ايراني از جمله »ترش كباب« لذت ببريد. 
ديوار قلعه ۱5۰۰ متر طــول دارد و در آن ۶5 برج و بارو قرار 
دارد. اين قلعه در ارتفاع حدود ۷۰۰ متري از سطح دريا واقع 

شده و در كنار آن رودخانه اي به همين نام جاري است. 

 جنگل هاي قلعه رودخان
حدود 4 ساعت در جنگل براي رســيدن به دژ قلعه رودخان 
بايد پياده روي كرد. جنگل قلعه رودخان شــامل قسمتي از 
ارتفاعات و ميان بند محدودي منابع طبيعي اســتان گيلان 

و منطقه حفاظتي فومن و جنگل هاي ماكلوان بوده كه داراي 
عناصر درختي و درختچه هايي مانند گلابي وحشي، ليلكي، 
خرمندي، ممرز، تمشك، آلوچه وحشي، ازگيل آقطي، آلوچه و 
گيلاس وحشي و درختان راش، افرا، عذرا، ليلكي اوجا، خرمالو 
و انجير وحشي، گياهان گل بنفشه، پونه و كاسني كه كاربرد 
دارويي دارند و همچنين پوشش گياهي براي چراي دام است. 
تيپ هاي جنگلي محدودي نيز شــامل توسكا، ممرزستان و 

راشستان سرخدار است. 

 شمال فقط دريا نيست!
زيبايي طبيعت بكر منطقه فومن نشان مي دهد كه شمال فقط 
شامل دريا نمي شود. براي رفتن به قلعه رودخان، بايد از شهر 
فومن به طرف جنوب غربي و به طرف كوه حركت كنيد. انتهاي 
اين جاده به روستايي به اسم حيدرآلات ختم مي شود. در آنجا 
ماشين تان را پارك  مي كنيد و از پاي كوه تا بالاي قلعه را بايد 
حدود۱ تا 2 ساعت با پاي پياده از كوه بالا برويد البته كل اين 
مسير تا قلعه را ميراث فرهنگي با حدود۱5۰۰ پله كف سازي 
كرده و تاحدود زيادي بالا رفتن از اين مســير را سهل و  آسان 

كرده است. 
كل اين پيــاده روي و پله نــوردي در بين مســيري جنگلي 
انجام مي شود كه لابه لاي درختان، آســمان مشخص است 
و نور آفتاب نيــز مي تابد و مناظر زيبا و دلنشــيني را برايتان 
رقم مي زند و راه را لذت بخش مي كنــد. در طول اين راه افراد 
زيادي هســتند كه نوشــيدني های مختلف مي فروشند كه 
چندان ارزان نيست. هرچه ارتفاع بيشــتر مي شود و به قلعه 
 نزديك تر مي شويد از گرماي هوا كاســته شده و هوا خنك تر

 مي شود.
 البته در  پاي كوه هم نسبت به شهر فومن هوا بسيار خنك تر و 
رطوبت هوا كمتر است. بعداز سي پله ها، بالاخره به در ورودي 
قلعه خواهيد رسيد و مي توانيد وارد قلعه شويد. توجه داشته 
باشيد كه رســيدن به در ورودي قلعه پايان برنامه كوه نوردي 
و پله نوردي نخواهد بــود. قلعه بر روي بلندترين قســمت از 
رشته كوه هايي ساخته شــده كه مدام بالا و پايين مي شود و 
ديوارهاي قلعه نيز روي بلندترين قســمت از رشته كوه هايي 

ساخته شده كه طول قلعه حدوداً ۱55۰ متر است. 

 هزينه سفر به قلعه رودخان
هزينه تور يك روزه سفر به قلعه رودخان با يك وعده غذا 5۷ 
هزار تومان است اما تور دو روزه ماسوله و قلعه رودخان شامل 
2 روز و يك شب و هزينه اش حدود 254هزار تومان مي شود و 
بازديد از جاذبه هاي گردشگري موزه ميراث روستايي گيلان، 
روستاي پلكاني ماسوله، ديدار از آبشار ماسوله، پياده روي در 
جنگل هاي سياه مزگي گيلان و بازديد از قلعه تاريخي رودخان 

از مزايايش است. 

»كسب وكار« از جاذبه هاي گردشگري فومن گزارش مي دهد

قلعه رودخـان، دژ مستحكم گيلان
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

پراسترس ترين مشاغل دنيا كدامند؟
سايت اينترنتی CareerCast كه يكی 
از سايت های پرآوازه در زمينه كاريابی و 
پيدا كردن فرصت های شــغلی است، در 
گزارش خود، پر اســترس  ترين شغل های 
موجود را براساس اطلاعات اداره آمار كار 
آمريكا معرفی كرد. در گزارش سال 2013 
اين سايت، براساس 11 شاخص مختلف 
مانند خطرات فيزيكی، داشتن ريسک جانی، داشتن مسئوليت برای جان 
افراد ديگر، احتمال اخراج از كار و... پراســترس ترين مشاغل موجود دنيا 

رتبه بندی شده اند. 
در اين گزارش، ســربازی در ارتش به عنوان پر استرس ترين شغل معرفی 
شده است. ژنرال ارتش هم كه مطمئنا از نظر رتبه درجه بالاتری نسبت به 
سرباز برخوردار است، در رده دوم پر استرس ترين مشاغل قرار گرفته است. 
در رتبه های بعدی مامور آتش نشانی، خلبان خطوط هوايی تجاری، مدير 
روابط عمومی، مدير ارشد شركت، عكاس خبری، گزارشگر روزنامه، راننده 

تاكسی و افسر پليس قرار دارند.
 اما جالب تر اينكه در سال 2009 ميلادی، »بن ساوتهال« انگليسی توانست 
جايزه بهترين شغل دنيا را به دست آورد. شــغل او اين است كه از يكی از 
جزاير استراليا با بهره مندی از همه امكانات تفريحی ممكن مراقبت كند 

و به منظور جذب توريست درباره اين جزيره در اينترنت مطلب بنويسد. 
چندي پيش نيــز شــركت SplashWorld كــه دارای پارک های آبی در 
كشورهای مختلف است، فراخوانی برای استخدام يک نفر داده بود كه برنده 
اين فراخوان، صاحب بهترين شغل دنيا شد. به گزارش ياهو نيوز، برنده اين 
فراخوان، به سراسر اروپا و آمريكای شمالی فرستاده شد تا آب پارک های 
مختلف اين شركت را تســت كرده و درباره جذابيت ها و خاطرات خود در 

اين باره در اينترنت مطلب بنويسد.

يك حركت كوچك
پادشاهی دو شاهين كوچک هديه گرفت. 
آنها را به مربی پرندگان دربار سپرد تا برای 
استفاده در مراسم شكار تربيت كند. يک 
ماه بعد، مربی نزد پادشاه آمد و گفت كه 
يكی از شاهين ها تربيت شده و آماده شكار 
است، اما نمی داند چه اتفاقی برای آن يكی 
افتاده است و از همان روز اول كه آن را روی 
شاخه ای قرار داده، تكان نخورده اســت. اين موضوع كنجكاوي پادشاه را 
برانگيخت و دستور داد تا پزشكان و مشاوران دربار، كاري كنند كه شاهين 
پرواز كند. اما هيچكدام نتوانستند. روز بعد پادشاه دستور داد تا به همه مردم 
اعلام كنند كه هر كس بتواند شاهين را به پرواز درآورد، پاداش خوبي خواهد 
گرفت. صبح روز بعد، پادشاه ديد كه شاهين دوم نيز با چالاكي تمام در باغ 
در حال پرواز است. پادشاه دستور داد تا عامل پرواز شاهين را نزد او بياورند. 
درباريان كشاورزي متواضع را نزد شاه آوردند و گفتند اوست كه شاهين را 
به پرواز درآورده است. پادشاه پرسيد: تو شاهين را به پرواز درآوردي؟ چگونه 
اين كار را كردي؟ شايد جادوگر هستي؟ كشــاورز كه ترسيده بود گفت: 
سرورم، كار ساده اي بود؛ من فقط شاخه اي را كه شاهين روي آن نشسته 

بود، بريدم. شاهين فهميد كه بال دارد و شروع به پرواز كرد.

چگونه بپرسيم»چقدر در می آوريد؟«
واقعيت اين است كه هر فرد جويای كاری 
بيشــترين چيزی كه لازم دارد اطلاعات 
شغلی است. آن ها نياز دارند بدانند وقتی 
از پيچ و خم و هزارتوی مصاحبه های شغلی 
گذشتند، آخر هر ماه حساب بانكی شان 
چه تغييری می كند. اما ميزان درآمد در 
جامعه ای كه بايد همه چيز را خود تجربه 
كنيد از محرمانه ترين اطلاعاتی است كه می توانيد از يک نفر بپرسيد. نكته 
عجيب اين است كه حتی از كارمندان دولتی هم كه تقريبا دايره درآمدی 
مشــخصی را دربرمی گيرند نمی توان گزاره های سرراســتی را در ارتباط 
با ميزان حقوق ماهانه آنها شــنيد. دلايل بســياری وجود دارد كه باعث 
می شود هيچ كس دوست نداشته باشد كسی از ميزان دقيق دارايی هايش 
خبر داشته باشد. تنها محدود به قشر پردرآمد جامعه هم نمی شود؛ اگر به 
دوروبرتان نگاه كنيد، حتی آدم های كم درآمد هم به طور دقيق به شــما 
نمی گويند چقدر درآمد دارند!  اما چاره چيست؟ اطلاعات درآمدی دقيق را 
چگونه بايد كسب كرد. در ميان آمار و اطلاعاتی كه پردرآمدترين مشاغل را 
روزانه ليست می كنند به كدام عدد و رقم بايد اعتماد كرد؟ اگر يک متقاضی 
سمج شغل باشيد بايد بدانيد كه اين مرحله و كسب اين اطلاعات مهم ترين 

گام در فرآيند كاريابی است. 
بايد اول از همه در ميــان خيل گزارش های متنوعی كــه در روزنامه ها و 
ســايت های مختلف در مورد درآمدهای مشــاغل مختلف نوشته شده، 
مواردی را كه بيشــترين اعتماد را می توان به آنها كــرد انتخاب كرده و با 
دقت بخوانيد. بهترين راه برای دانستن درآمدهای مشاغل مختلف همان 
راه اول و سخت تر يعنی اطلاعات گرفتن از صاحبان آن كسب وكارهاست. 
البته يادتان باشــد كه هيچ كس در جواب اين سوال كه »در ماه چقدر در 
می آوری؟« جواب مشخصی به شــما نخواهد داد؛ تازه اگر ناراحت نشود! 
بايد با همان ژست يک جويای كار نيازمند وارد گفت وگو شويد تا بيشترين 

شانس را برای دانستن مهم ترين آيتم شغلی داشته باشيد.

مشاغل

داستانک

توصيه

اگر تصورتان اين است كه برای داشتن تجارتی موفق 
حتما بايد يک تاجر ميلياردر باشيد و يا تجارتی اسم 
ورسم دار داشته باشيد، سخت در اشتباه هستيد؛ چرا 
كه در بسياری از كشورهای دنيا و از نظر بسياری از 
كارشناســان حوزه تجارت، تاييد شده كه همواره 
كســب و كارهای كوچک موفق تر عمل كرده اند. 

می پرسيد چرا؟  ادامه مطلب را بخوانيد.

توفیقطلبی
اين ويژگی ســبب می شــود تجار اهدافی را برای 
خود در نظر بگيرند كه در فاصله های زمانی كوتاه، 
قابل اندازه گيری باشند. دست يابی به اين اهداف، 
ســاختارهايی را طلب می كند كــه پيچيدگی و 
پراكندگی زيادی نداشته و در جهت دست يابی به 
هدف، مانعی ايجاد نكنند.  گاهی در سازمان های 
بزرگ، ســاختارها چنان در هم تنيده می شوند كه 
مديران به جای توجه به هــدف و تمركز بر منافع 
كسب و كار، تمام وقت و هزينه  سازمان را در جهت 
مديريت و حل و فصل تعارضــات به وجود  آمده در 
كسب و كار، صرف می كنند. ساختار كسب و كارهای 
كوچک، چنان ساده  است كه كارآفرين به راحتی و با 

كم ترين مهارت می تواند آنها را اداره كند. 

خلاقیتونوآوری
فعــالان بخش تجارت، همــواره به دنبــال ايجاد 
نــوآوری در محصول، فرايند، منابــع و تكنولوژی  
هســتند. اين نوآوری ها مســتلزم ايجاد تغييرات 
مداوم است. ساختارهای بزرگ و پيچيده در مقابل 
تغييرات، مقاومت بيشتری از خود نشان  می دهند.
اما ساختارهای كوچک و ساده برای ايجاد تغييرات 
مداوم، بســيار مناســبند. در نتيجه تجارت های 
كوچک را به دلخواه می توانيد تغيير دهيد و يا به آنها 

بخش هايی را اضافه كنيد.

استقلال
اغلب بازرگانان در زمينه ای كه از قبل دارای تخصص 
در آن هستند، دســت به ايجاد كسب و كار می زنند. 

اين افراد به جهت دســتيابی به اســتقلال و اجرای 
ايده های خود از سازمانی كه در آن فعاليت می كرده اند، 
جدا می شــوند. به عقيده  آنها كمبــود مهارت های 
مديريتی است كه سبب می شود، اداره  اين دادوستد 
تجاری به سختی انجام شود. كسب و كارهای كوچک 
به تجار اجازه می دهند كه علاوه بــر اين كه به نياز 
استقلال طلبی خود پاسخ داده ، به راحتی نيز بتوانند 

از عهده  اداره  كسب و كار خود برآيند. 

ریسکپذیری
معمولا صاحبان شركت های تجاری، ريسک های 
معقــول را می پذيرند. هر چه فرصتــی كه مورد 
بهره بــرداری قرار گرفته، پيچيده تر و ســاختار 
سازمانی، بزرگ تر باشد، ريســک كارآفرينی نيز 

بيشــتر می شــود. بنابراين تجار باهوش، ترجيح 
می دهند برای شروع يک تجارت از مقياس كوچک 

آن استفاده كنند. 

منابعاندک
تاســيس و اداره ی تجارت های كوچک به منابع 
اندكی نياز  دارد و به همين دليل بيشــتر افرادی 
كه منابع كمی در دست دارند، ترجيح می دهند 
ايده های خود را در قالب اين كســب و كارها اجرا 

كنند.
پرورشنیروهایمجرب

كسب و كارهای كوچک  و  متوسط نيروهای مجرب 
و توانمندی را پرورش می دهند؛ زيرا به جای اين كه 
مانند شركت های بزرگ به دنبال آموزش كاركنان 

خود باشند، بيشتر بر افزايش مهارت های تجربی 
افراد تاكيد دارند. 

بازاریابی
به دليل اين كه تجارت هــای كوچک، محصولات 
محدودتری نسبت به تجارت های بزرگ تر دارند، 
 niche(برای بازاريابی، بيشــتر بر گوشــه   بازارها
market( تكيه می كننــد.  بنابراين هزينه های 
بازاريابی برای اين كسب و كارها كمتر از سازمان های 
بزرگتر است و بازرگانان و توليدكنندگان به دليل 
اهميتی كه برای بازار و مشــتريان خــود قائلند، 
ترجيــح می دهند بخــش كوچكی از بــازار را در 
 دســت داشــته  و به اين بخش كوچک به درستی 

پاسخ دهند.

تاملی بر شگرد كسب وكارهای كوچك

تجارتبزرگهمیشهبهمعنایموفقیتنیست

جهان در سبد خريد شما
تجارت مجازی

وكيل گرفتن از خارج كشور
يكی از مشكلاتی كه فعالان كسب و كار برای انجام 
امور حقوقی در داخل كشور دارند، مسافرت های 
خارجــی و اقامت های بلندمدت در كشــوری 
خارجی است. هميشــه اين نگرانی وجود دارد 
كه در صورت عدم بازگشــت بــه موقع، چگونه 
بايد اقدامات حقوقی و قضايــی را صورت داد. به 
خصوص مواردی كه نياز به اقدام در كوتاه مدت 
دارد. ازقبيل تجديد نظرخواهی از يک دادنامه يا 
پرداخت قبوض اجاره بها و از اين موارد. راه حل اين 
مشكل بسيار ساده است. با مراجعه به سفارت يا 
كنسولگری و يا حتی دفتر حفاظت از منافع ايران 
در كشور محل اقامت، به راحتی می توانيد به يک 
شخص ساكن ايران وكالت بدهيد تا درمواردی از 
قبيل خريد و فروش يا پرداخت اجاره بها از جانب 
شما اقدام كند و در موارد مربوط به محاكم قضايی 
به وكيل دادگستری وكالت دهد. اما برای انجام 
مورد دوم، حتما بايد وكالــت در توكيل به غير 
داشته باشد. در اين دسته از وكالت ها حتما عبارت 
»وكالت در توكيل به غير ولو كرارا «را بايد قيد كرد 
تا وكيل تان بتواند به يک وكيل دادگســتری از 

طرف شما وكالت دهد .

اعلام فسخ و تعهد در قرارداد
يكی از مشــكلات موجود در اجرای قراردادها، 
موارد اعلام و اطلاع دادن به طرف مقابل است. در 
قراردادها ممكن است شروط فسخ يا درخواست 
از انجام تعهدی خاص و امثال آن به طرف معامله 
اطلاع داده شود.  هميشه اين سوال مطرح است 
كه اين اعلام چگونه بايد باشد؟ آيا نامه نگاری ها با 
اخذ رسيدنامه يا نامه های پست شده و يا حتی 
مكالمات تلفنــی و الكترونيكی می تواند معتبر 
باشد؟ در پاسخ بايد گفت در مواردی كه طرفين 
نوع خاصی از ارتباط را در قرارداد، قبول كرده اند، 
استفاده از همان روش از نظر حقوقی معتبر است. 
اما در فقدان تعيين در قرارداد، استفاده از هريک 
از اين روش ها در صورتی كه بتوان فرســتنده و 
مخاطب آن را برای دادگاه اثبات كرد، معتبر است. 
اما مطمئن ترين روش، ارسال اظهارنامه و در فرض 
تجارت الكترونيكی استفاده از محيط های امن و 

معتبر با امضای الكترونيكی است.

حقوق کسب و کار مهارت

طی سال های گذشته، شبكه اينترنت روش خريد 
و فروش را تغيير داده اســت. امروزه بيشتر افراد 
برای اكثر خريدهــای خود به نوعــی از اينترنت 
و خدمــات آن اســتفاده می كنند. حتــی اگر به 
طور مســتقيم از اينترنت خريد نكننــد، قبل از 
خريد احتمــالا در اينترنت راجع بــه آن تحقيق 

می كنند. به زبان ســاده تر، تجــارت الكترونيک 
يعنی خريد و فــروش كالا و خدمات به وســيله 
 اينترنــت. بــا توجه بــه آمار های منتشرشــده، 
بيش از 70 درصــد افراد بالــغ در آمريكا حداقل 
يک بار از اينترنت خريد كرده انــد. اما اگر تعريف 
تجارت الكترونيک را گســترش دهيد و تحقيق 

راجع به محصولات را بدون خريــد آنها از طريق 
اينترنت نيز در اين تعريف جای دهيد، تعداد افراد 
بالغی كه در آمريكا به نوعی با تجارت الكترونيک 
سروكار دارند، به بيش از 95 درصد می رسد. حتی 
با وجود بحران اقتصادی حال حاضر در دنيا، نرخ 
خرده فروشی آنلاين به صورت ثابت در حال رشد 

است. در دهه های اخير، پيشرفت های چشمگيری 
در تكنولوژی شبكه ها و رايانه به وجود آمده است. 
رايانه های شــخصی و سرورها به شــبكه جهانی 
متصل شــده اند كه دوره ای جديد بــا ايده های 
اجتماعی و اقتصادی نو را به همراه آورده اند و اين 

تازه شروع كار است.

وقتي تيمي را براي انجام كاري شــكل مي دهيد، چقدر به تفاوت آدم ها در 
تيم توجه مي كنيد؟ به اين كه آدم هاي مختلف براي كارهاي متفاوت ساخته 

شده اند و احتمالا قوانين يكسان براي همه كار نمي كند؟
 به اين فكر كرده ايد فردي كه در تيم قرار اســت حضور داشــته باشد بايد 
بر مبناي توانايي هايــش كار كند نه نقاط ضعفش؟ به ايــن كه فداكاري و 

ازخودگذشتگي بيجا ممكن اســت بزرگ ترين ضربه را به تيم بزند؟ به 
اين كه بعضي  افراد تنها كه باشــند بهتر كار مي كنند تا زماني 

كه در جمع قرار مي گيرند؟ به اين موضوع فكر كرده ايد كه 
برداشــت افراد از هدفي كه قرار است به آن دست پيدا 

كنيد ممكن است چقدر با هم متفاوت باشد؟
وقتي عضو يک تيم هستيد چقدر به اين فكر مي كنيد 
كه هدف براي شما چه معنايي  دارد؟ آيا معني و دليلي 

كه شــما در انجام دادن كار پيدا مي كنيد به اندازه كافي 

پررنگ، واضح و همسو با ديگر اعضاست؟ آيا به اين فكر مي كنيد كه كاري را 
انجام دهيد كه در آن عالي هستيد؟ چقدر توانايي هاي خود را مي شناسيد و 

فعاليت ها در تيم را بر اساس آنها انجام مي دهيد؟
 آيا به اين فكر مي كنيد كه چالش ها ممكن اســت نتيحه عدم درک صحيح 
متقابل و عدم درک درست هدف باشد؟ الگو و سبک كاري خود را مي شناسيد 
و مي توانيد به هم تيمي هاي خود اين ســبک و الگــو را توضيح دهيد تا 
از ســوءتفاهم هاي احتمالي جلوگيري شــود؟ چــه در نقش 
شــكل دهنده تيم و چه در نقش عضــو آن، آيا زمان هايي 
را به مرور دســتاوردها و نه فقط نقاط منفي اختصاص 

مي دهيد؟
اين ها سوالات مهمي هستند كه در شكل دادن، راهبري 
و فعاليت در تيم يا گــروه بايد به آنها جــواب صريح و 

شفاف داد.

تيم سازي و بودن در تيم


